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Kulturní a informační centrum města Přelouče
vás zve

Dne 29. 10. 2024 se na 51. Radě města
Pře louče jednalo o informativních měřičích.
Radní rozhodli, že ekonomicky nejvýhod -
něj ší nabídku v rámci zadávacího řízení na
rea lizaci veřejné zakázky „Informativní mě-
řiče rychlosti – Přelouč“ podal dodavatel Mi -
chal Zbořil, Ludgeřovice za nabídkovou ce-
nu 552 000 Kč bez DPH. 

Dne 4. 11. 2024 se konala 52. Rada měs -
ta Přelouče a mezi body jednání bylo napří -
klad schválení změny č. 3 závazných ukaza -
 te lů pro příspěvkové organizace na rok 2024,
odsouhlasení nákupu kontejneru na náklad -
ní auto pro příspěvkovou organizaci Mateř-
ská škola Kladenská Přelouč z fondu inves-
tic organizace, dále také smlouvy a dohoda
s Vo dovody a kanalizace Pardubice, a. s. s ně -
ko lika majiteli pozemků v k. ú. Klenovka a Pře -
 louč dle předloženého návrhu. Dalším bodem
bylo schválení smlouvy o dílo na vypra co -
vá ní projektové dokumentace na výstavbu
no vé budovy pro dramatický obor v areálu
Základní umělecké školy v ulici K. H. Máchy
čp. 325 v Přelouči v rozsahu objemové studie,
dokumentace pro stavební povolení a pro -
vedení stavby včetně inženýrské činnosti
s Ing. arch. Pavlem Mudruňkou. Na vědomí
rad ní vzali podmínky rozhod nutí o poskytnu -
tí dotace na projekt Dostav ba MŠ Za Fon-
tánou II – projektová příprava. Schválil se
také například návštěvní řád pro venkovní
fitness zařízení U tribuny a také výzva k po-

dání nabídky a prokázání kva li fi kace – za-
dávací dokumentaci a znění smlou  vy o dílo
k veřejné zakázce „Rekonstrukce ul. Foerste -
rova v Přelouči“. Na závěr rady se projednal
přehled množství uloženého komunálního
od padu na skládku za 3. čtvrtletí 2024 pro
uplatnění třídící slevy a poskytnutí dotace
z rozpočtu města na rok 2024 do 50 tis. Kč
pro Oblastní charitu Pardubice na podporu
domácí hospicové péče a pro RC Sluníčko
Přelouč, z. s. na úhradu provozních nákladů
a vybavení herny pro děti.

Dne 18. 11. 2024 byla na pořadí 53. schů -
ze Rady města Přelouče a hned v úvodu se
schválil nákup pračky na prádlo a sušičky
prádla pro příspěvkovou organizaci Mateř-
ská škola Za Fontánou 935, Přelouč z fondu
investic organizace, dále plán inventur na rok
2024 a návrhy rozpočtů příspěvkových or -

ga nizací na rok 2025. Radní vzali na vědo-
mí vý sledky kontrol hospodaření příspěv -
kových or ganizací města provedených ve
dnech 25. a 26. 9. 2024 společností AUDIT
OBCE s.r.o. na základě pověření zřizovate-
lem. Na programu jednání dále byly majet -
ko vé převody, zřízení věcného břemene či
plán zimní údržby místních komunikací na
zimní období 2024–2025. Dále se schválil jízd -
ní řád městské autobusové dopravy Přelouč
linky č. 655101 Přelouč – Mělice – Lohenice –
Štěpánov – Přelouč s platností od 15. 1. 2024
do 13. 12. 2025. Rada dále také vzala na vě -
do mí, že vítězem výběrového řízení na doda -
vatele a zpracovatele LHO (Lesní hospodář -
ské osnovy) pro ZO Přelouč – sever s dobou
platnosti od 1. 1. 2026 do 31. 12. 2035 se stala
společnost ING-FOREST s.r.o., Dvůr Králové
nad Labem. Místostarosta města Ing. Ivan
Mo ravec předložil radním zprávu o financo -
vání 30. ročníku Cen Františka Filipovského
za dabing. Na závěr rady se projednala Peti -
ce „proti plánované výstavbě vysokorych-
lostní trati Praha – Hradec Králové – Wroc-
law – odbočení na Pardubice“. 

Veškerá usnesení z rady města nalezne-
te na stránkách města. MG

Rada města
Radní rozhodli o dodavateli v zadávacím řízení na realizaci veřejné zakázky „Informa -

tivní měřiče rychlosti – Přelouč“. Jedním z bodů 52. rady budoucí výstavba nové budo -
vy v areálu ZUŠ Přelouč. Radní schválili nový jízdní řád MHD s platností od 15. 1. 2024.



Na úvod přivítal a pozdravil všechny pří-
tomné v sále starosta Přelouče Martin Šmíd.
Prezentaci si přišel vyslechnout také místo-
starosta Ing. Ivan Moravec, v sále nechyběli
sta rostové okolních obcí, či bývalá přelouč-
ská starostka Bc. Irena Burešová. Prezentaci
si přišli vyslechnout také někteří naši zastu -
pitelé.

Po úvodní zdravici následovala zhruba ho -
dinová prezentace projektu výstavby vyso -
korychlostní trati Praha – Pardubice/Hradec
Králové – Wroclaw v podání Ing. Marka Pin-
kavy (Stavební správa VRT). Navrženo je ně-
kolik variant trasy a hodnotí se více kritérií pro
finální rozhodnutí. Každopádně se výstav ba
této nové trati v budoucnu částečně dotkne
také okolí Přelouče, především Mělic v okolí
písníků. Po výstižné prezentaci následovala
otevřená diskuse a prostor na otázky z řad

veřejnosti. A otázek padlo mnoho. Od důvo-
du výstavby, informace o rázu krajiny a bio-
topu v prostoru případné výstavby, došlo ta-
ké na cenu jízdenky pro jízdu v tak rychlém
vlaku. Vysvětlovaly se způsoby odhlučnění
v okolí trati, výhody VRT, především úspora
ča su při dopravě mezi Přeloučí, Prahou a dá -
le také městy na Moravě jako je Brno, Olo  mouc
či Ostrava. Ing. Marek Pinkava a se svým ko -
le  gou Ing. Lukášem Tittlem trpělivě a pře hled -
ně zodpovídali dotazy občanů a v závěru po -
 dě ko vali za velmi korektní atmosféru a jed ná -
ní v sále. 

Podle slov odborníků mezi hlavní přínosy
VRT patří úspora času, vyšší kapacita všech
tratí, podpora a rozvoj regionů a udržitelná
doprava. Kdy přesně bude možné se vysoko-
rychlostním vlakem svézt, ještě skutečně zná -
 mo není. Ač se to části občanů nelíbí a část je
pro tuto modernizaci dopravy nadšená, v bu -
doucnu nás to nemine. Doufejme a přejme si,
aby plánovaná výstavba nové trati zasáhla
okolí našeho města citlivě a šetrně. 

Děkujeme všem, kdo se tohoto veřejného
setkání v kině zúčastnili. 

Fotografie a text: MG

Tento peněžní ústav existuje v našem městě již dlouhých 111 let, pro -
zradil přítomným náš přeloučský historik Mgr. Matěj Pešta, který také
pro tento slavnostní okamžik poskytl základní historická data a dobo -
vé fotografie. 

Nové prostory jsou skutečně reprezentativní a především nově bez-
bariérově přístupné pro širokou veřejnost. 

Celková rekonstrukce trvala necelé tři měsíce a nyní se již opět klien -
ti České spořitelny mohou vrátit do původních prostor ale ve zcela no -
vém kabátě. Fotografie a text: MG

Celkové náklady na opravu se
vyšplhaly k 18 milionům Kč, pro-
zradil Tomáš Pelikán, ředitel Do-
pravního podniku města Pardu-
bic. Právě Dopravní podnik města

Pardubice nyní loď vlastní a její
provoz finančně dotuje. 

Během několika dní by se loď
měla kompletně dostrojit a vy-
dat se na první zkušení plavbu do

Pardubic. Dále pak již bude opět
k dispozici pro širokou veřejnost. 

Velice náročnou přepravu 
a vlast ní usazení lodi na hladinu
Labe zajišťovala společnost Au -
to jeřáby Hanyš. Celá akce trvala
několik hodin a nyní již Arnošt
z Pardubic opět kotví na Labi
a svou první plavbu odstartuje
právě u nás v Přelouči.
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A kde tyto nové prvky najdete? Zacvičit si na nich můžete vedle
fotbalové tribuny. Prostor bude volně přístupný z městského par -
ku po jeho otevření. Všechny stanice i dopadová plocha z lité pry-
že jsou pochopitelně certifikovány. Každá stanice je vybavena ta-
bulí s návody ke cvičení ve 3 různých úrovních provedení cviku.

Tento fitness program bude sloužit nejen při hodinách tělesné
výchovy, ale i široké veřejnosti. Při návštěvě prosím věnujte pozor -
nost provoznímu a návštěvnímu řádu. 

Ing. L. Kubínová, odbor správy majetku

Nový Fitness program pro milovníky pohybu

Již brzy otevřeme nový skate park 

Fitness program je systém 5ti venkovních fitness stanic na -
bízejících protažení a procvičení svalů celého těla. Vybrané
cviky a pohyby jsou jednoduché a člověku vlastní. Nabízí
možnost zacvičit si v přírodě s využitím vlastní váhy těla,
bez potřeby jiného náčiní. Díky třem navazujícím úrovním
obtížnosti umožňuje cvičení pro každého bez ohledu na věk
nebo kondici. 

Česká spořitelna v novém kabátě
Hned na začátku nového pracovního týdne se vedení města v če -

le se starostou Přelouče Martinem Šmídem zúčastnilo slavnostního
otevření nově zrekonstruovaných prostor přeloučské České spo-
řitelny. Pozvání přijal také místostarosta Ing. Ivan Moravec a ta-
jemnice městského úřadu Ing. Zdena Volfová. 

Arnošt z Pardubic se vrací na Labe
V sobotu 16. 11. 2024 se na břehu Labe v Přelouči vrátila na hla -

dinu Labe výletní loď Arnošt z Pardubic. Celá loď prošla komplet -
ní rekonstrukcí pod taktovkou firmy Jaroslava Jiráně z Hlavečníku.

Dotkne se výstavba vysokorychlostní tratě 
Přelouče a okolí?

Odpověď na tuto a mnoho dalších otá -
zek souvisejících s výstavbou vysokorych -
lostní trati zodpověděli zástupci Stavební
správy VRT na veřejném setkání v přelouč -
ském městském kině v pondělí 11. 11. 2024.

Foto: T. Pelikán (DPMP), M. Gryčová



Občestvení jsme měli bohaté. Podávaly se všelijaké dobroty ve
tvaru dýní, pavouků, červů, kostlivců, prstů, atd. Děti i dospělí si uži li
hrůzostrašnou stezku odvahy, soutěžili o nejlepší kostým a nejlepší
halloweenskou dobrotu. Malé slečny si připravily taneční vystou-
pení. Děti mohly svézt na starobylém kolotoči. Všichni jsme se bá-
ječně pobavili a těšíme se na další společný večer.

Karla Šmídová Šarközyová
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Místní části

Ochota občanů aktivně se podílet na
re cyklaci elektroodpadu roste. Ekologické
smý šlení a ochota třídit elektroodpad je
znát i na celkovém objemu sebraných a re -
cyklovaných elektrozařízení. V roce 2023 se
v České republice prostřednictvím kolek -
 tiv ního systému EKOLAMP podařilo sebrat
4952 tun světelných zdrojů, velkého a ma-
lého elektra. 

Ze sebraných elektrozařízení se po re -
cy klaci k dalšímu využití předá kolem 90 %
materiálů. Získané kovy, plasty či sklo pak
slouží k další výrobě, případně jako tech-
nický materiál. Díky pečlivému sběru se na -
víc zabrání znečištění přírody, ke kterému
by mohlo dojít, pokud by se škodlivé látky
z nerecyklovaných zařízení dostaly do půdy
nebo vody.

V našem městě můžete vysloužilá elek-
trozařízení odevzdat ve sběrném dvoře ul.
Pardubická 1630, Přelouč (provozní doba:
PO a PÁ 13:00–17:00, ST 10:00–15:00, SO
8:00–12:00). Světelné zdroje pak můžete
zanést také do malé sběrné nádoby, která

je umístěna na Městském úřadě Přelouč,
Československé armády 1665, Přelouč (Od -
bor životního prostředí, 4. patro, kancelář
č. 4.13). 

Zpětný odběr světelných zdrojů a dalších
elektrozařízení pro naše město zajišťu je ne -
 ziskový kolektivní systém EKOLAMP. Ten se
zaměřuje na zpětný odběr světel ných zdro -
 jů (lineární i kompaktní zářivky, výbojky, ha   -
logenové, wolframové i LED žá rovky) a vel -

kých i malých elektrozařízení (do mácí spo tře -
 biče, spotřební elektronika, zaří zení repro-
dukující zvuk či obraz, elektrické a elek tro -
nické nástroje, hračky či vybavení pro volný
čas a sport). Rovněž zajišťuje i sběr ma lých
zařízení IT a telekomunikačních za řízení.

Více informací získáte na stránkách
www.ekolamp.cz.

Ing. M. Heřmánková, 
odbor životního prostředí

Dne 3. 11. 2024 provedli přeloučští skauti a odbor životního pro-
středí společné již tradiční sázení dřevin. V neděli 2. listopadu 2024
bylo vysazeno 12 ks ovocných dřevin v oblasti Slavíkových ostrovů.
Všem zúčastněným děkujeme. 

J. Feranec, 
vedoucí odboru živ. prostředí
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Ochota třídit elektroodpad roste

Nové stromy na Slavíkových ostrovech

Pryč jsou doby, kdy lidé vyhazovali
vysloužilé elektrospotřebiče do popel-
nic na komunální odpad nebo v hor-
ším případě do volné přírody na černé
skládky. Stále více lidí si totiž uvědo-
muje, že to, jak žijeme, můžeme do znač -
né míry ovlivnit my sami. Třeba tím, že
začneme ještě důsledněji třídit odpad
z domácností. 

HALLOWEEN 
NA KLENOVCE

Klenováci uspořádali odpoledne a večer 2. listopadu 2024 v míst -
ním kulturním zařízení strašidelnou Halloweenskou párty pro děti
i dospělé, na které se všichni skvěle bavili. Přišlo celkem 26 dětí
a té měř padesát dospělých. Děti dostaly malý dárek a s lampio -
ny si v průvodu s rodiči prošly část Klenovky. Poděkování patří pře -
 devším paní Martině Gontzoulia, která celý program i s rekvizice -
mi připravila a zábavu organizovala a jejím pomocnicím Janě Kup
a Lucii Hrubé a také dýdžejovi Jardovi Chvojkovi, který zajišťoval
celé odpoledne i večer hudební doprovod pro taneční řádění dětí
i dospělých.

Oslavy Haloweena ve Štěpánově
Jako již tradičně jsme ve Štěpánově oslavili Halloweena.

Ovšem letos o něco strašidelněji než v minulých letech.



Tato nová tradice navazuje na sportovní akci pořádanou popr -
vé v roce 1919 na oslavu 1. výročí vzniku republiky. Do té doby neví -
daná akce se nazývala rozestavný běh a o sto let později se Sokol
k myšlence běhat na oslavu vrátil. I letos se konal Běh republiky

v mnoha městech a počtem běžců přes 10000 byl překonán re-
kord. T. J. Sokol Přelouč se zúčastnil běhu poprvé. Závodili jsme
ve Vysokém Mýtě a byl to jednoznačně úspěch. Dalo by se to shr-

nout slovy Julia Caesara: Veni, vidi, vici... Naši mladí sokolíci totiž
obsadili, co se dalo. V kategorii děti narozené v letech 2014 a mlad -
ší, běh na 800 m, jsme obsadili všechna medailová místa. Na prv-
ním místě se umístila Andrejka Hůlková, na druhém Kubík Malin-
ský a třetí byla Šárka Němcová. Všichni z oddílu Všesport s Ditou.
A hned v závěsu za nimi, na čtvrtém místě skončila Verunka Krá-
sová z oddílu závodní gymnastiky. V kategorii děti narozené v le-
tech 2010–2013, běh na 5 km se na třetím místě umístil Filip Krása.
Běhu pro dospělé na 10 km se zúčastnily cvičenky z oddílu tram-
polín Eva Novotná a Gábina Krásová. A ještě je třeba jmenovat
jednu závodnici, která sice není sokolkou, ale doprovázela stateč -
ně a neúnavně naše běžkyně na 10 km trase, a sice jezevčice Agy.

Eva Novotná, Jitka Lelková
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Společenská rubrika

PŘELOUČÁCI 
Jubilanti říjen
Jarmila Macháčková                   91 let
Ladislav Černý                             90 let
Libuše Václavková                       89 let
Irena Fílová                                   87 let
Jiřina Fořtová                               86 let
Josef Jelínek                                 75 let

Jubilanti listopad
Ludmila Kohoutková                    96 let
Jarmila Pokorná                           93 let
Jana Davidová                             92 let
Ivan Koštial                                   89 let

Josef Ruml                                    89 let
Zdeňka Bezděková                       87 let
Jarmila Trbušková                        87 let
Růžena Doležalová                      85 let
Milena Bulisová                            85 let
Vlasta Machová                           80 let
Eva Veselá                                    80 let
Zdenka Rambousková                 80 let
Jiří Hejný                                       80 let
Helena Hejduková                        80 let
Vladimíra Malá                             75 let

Kamenná svatba
Květoslava a Lubomír Čížkovi       7. 11.

Vzpomínka
Dne 23. prosince 2024 by oslavil 

své nedožité 92. narozeniny 
náš tatínek, dědeček, pradědeček 
pan Ludvík VORLÍČEK z Přelouče. 

S láskou vzpomínají syn Luboš s rodinou,
Michal s rodinou a dcera Lenka s rodinou. 

Vzpomínka
Dne 22. prosince 2024 uplyne 10 let, 

kdy nás opustil ve věku 83 let 
pan Zdeněk ŠVEC z Přelouče. 

Vzpomínají syn Zdeněk a dcera Dana 
s rodinami.

Vzpomínka
Dne 5. listopadu 2024 by se dožil 90 let 

náš milovaný manžel, tatínek, dědeček a pradědeček 
pan Emil FALTYS z Přelouče. 

S láskou vzpomínají manželka a děti s rodinami. 

Vzpomínka
Dne 3. prosince 2024 uplyne 15 let 

co nás navždy opustil náš milovaný
bratr, strýc pan Martin HORÁK

ve věku nedožitých 39 let. 

Vzpomínají sestry Iveta a Edita 
s rodinami.

Poděkování
Rádi bychom touto cestou poděkovali za
přípravu přednášky na téma Sokolské sle-
ty pro setkání „dříve narozených obča nů“,

které se uskutečnilo v listopadu 2024 
v přednáškové místnosti pod podloubím,

panu Ing. Vladimíru KOTLANDOVI 
a paní Janě BAHNÍKOVÉ

starostce TJ SOKOL Přelouč.

SPOZ města Přelouč

Výročí
Dne 20. prosince 2024 oslaví 

manželé 
Hana a Jiří PLESKOTOVI 

67 společných let. 

Srdečně gratulujeme 
a přejeme 

i nadále mnoho zdraví, štěstí 
a vzájemného porozumění. 

Syn s rodinou. 

Výročí
Dne 7. listopadu 2024 oslavili 

manželé 
Květoslava a Lubomír ČÍŽKOVI 

kamennou svatbu – 
65 let trvání manželství. 

Srdečně gratulujeme 
a přejeme do dalších let 

hodně štěstí a zdraví. 
SPOZ 

Na Běhu republiky jsme obsadili, co se dalo…
Dne 28. 10. 2024 jsme slavili výročí vzniku republiky. Pro nás,

sokoly, je to z historického hlediska důležitý svátek. A jak ho lépe
oslavit než sportem? Od roku 2019 se běhá tzv. Běh republiky.



MĚSTSKÁ KNIHOVNA
NABÍZÍ NOVÉ TITULY 
A ZVE K NÁVŠTĚVĚ

NAUČNÁ LITERATURA
sociální práce
SIEBEROVÁ, Jana, 1965–
Láska, která nás přesahuje. Vydání
prv ní. Praha: Stanislav Juhaňák Tri-
ton, 2024. 127 stran. 
ISBN 978-80-7684-329-5.

cestopisy
ROZEHNAL, Vladimír, 1942–
Krajina jako park: tajemné Železné
hory. První vydání. Pardubice: Knihy
s úsměvem, 2024. 359 stran: barev -
né ilustrace, mapy, portréty. Obsa -

hu je QR kódy s přístupem k rozšiřu-
jícím ma teriálům. 
ISBN 978-80-88412-24-3.

KRÁSNÁ LITERATURA
RANDAU, Tessa, 1976–
Hory, mlha, láska a já: o setkání, kte -
ré mi znovu otevřelo srdce. 1. vydání.
Brno: Kazda, 2024. 152 stran: ilustra-
ce (některé barevné). 
ISBN 978-80-7670-167-0.

QUINN, Kate, 1982–
Had a perla. MOBA, 2024. 448. (Kro -
nika Borgiů 1). Svaté město je zalité
krví a opředené tajemstvími. Papež
umírá a Boží trůn zůstává neobsa-
zen. Rod Borgiů začíná svůj legen-
dární vzestup. SBN 9788027912872.

Cizojazyčné publikace
FUČÍKOVÁ, Renáta, 1964–
Prague in the heart: 189 stories from
the city and its people. First edition.
Prague: Práh, 2015. 183 stran: ilustra -
ce, portréty. ISBN 978-80-7252-605-5.

LITERATURA PRO DĚTI A MLÁDEŽ
beletrie
SPRINGER, Nancy, 1948–
Enola Holmesová. Případ tajemné
kri nolíny. 1. vydání. V Praze: Fragment,
2023. 137 stran. 
ISBN 978-80-253-6471-0.

SPRINGER, Nancy, 1948–
Enola Holmesová. Případ záhad  né -
 ho psaní. 1. vydání. V Praze: Frag -
 ment, 2024. 167 stran. Obsahuje též:

Enola Holmesová a chlapec s kno-
flíky. ISBN 978-80-253-6737-7.

naučná
DVOŘÁK, Jiří, 1970–
Myko: kompletní zpravodaj ze světa
hub. Vydání první. Praha: Baobab,
2023. 89 stran v různém stránková-
ní: barevné ilustrace. Terminologický
slovník. Obsahuje bibliografii a rejs -
třík. ISBN 978-80-7515-168-1.

UTNIK-STRUGAŁA, Monika, 1981–
V dešti, aneb, Co se děje, když pr -
ší. Vydání první. Praha: Euromedia
Group, 2024. 63 nečíslovaných stran:
barevné ilustrace. 
ISBN 978-80-242-9649-4.

Jitka Křídlová
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Kultura

Podzimní knihovna
K zimnímu spánku se rozhodně neukláda-

jí ani naši malí čtenáři. Dětská fantazie nemá
žádné hranice a pracovat s ní je velká radost.
S těmi úplně nejmenšími v rámci projektu
S kníž kou do života (Bookstart) jsme se něko li -

krát vypravili za mlsným jež-
kem Toníkem, s dět mi z ma -
teřských školek nás povídá-
ní zavedlo mezi lesní zví-
řátka, která se už ukláda la
k zimnímu spánku. Malé
ško láky jsme pozvali za Kni -
hožrouty. Na návštěvu k te -
 tě Bětě a její Evžence se vy -

 dali třeťáci, aby zjistili, zda už mají svůj klíč
k otvírání příběhů a k tomu jsme mezi ně ješ-
tě pozvali spisovatele Jiřího Šanderu. Za star -

šími školáky se k nám přišel podívat poně-
kud otravný slon z knížky Davida Walliamse.
No a páťáci se u nás vystřídali na programech

o práci s informacemi. Společně jsme vyrazili
nejen na různá místa naší planety, ale s ně kte -
rými třídami i do vesmíru.

Prosinec bude spíš ve znamení vánočních
programů, ale rádi si tyto příběhy, vonící jehli -
čím, proložíme vzdělávacími lekcemi pro žá-

ky z druhého stupně. Budeme s dětmi nejen
ochutnávat novinářskou práci, ale zkusíme
i přičichnout k fantasy žánru, zorientovat se
v informační džungli nebo zkusíme vyhledá-
vat podle rejstříků v knihách.

Mimořádně se také těšíme na Vánoční čte -
ní pro Pampelišku, protože setkání s krásný-
mi příběhy a pozornými posluchači je pro nás
velký zážitek. Jsme rádi, že si můžeme od se-
niorů, kteří se pod střechu Pampelišky schá-
zejí, nabrat trochu jejich pohody a nadhledu.

A když už jsme u práce se seniory, pomalu
nám končí další semestr Univerzity třetího vě -
ku. O Santinim už toho víme opravdu hodně,
a proto vyrazíme společně na školní prosinco -
vý výlet do Prahy. Velká výstava Santini a je-
ho architektura na nás čeká v Národním tech -
nickém muzeu. Určitě si ji moc užijeme.

L. Hývlová
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Kultura

Městská knihovna Přelouč
Podzim je období, které přímo vybízí k uvaření šálku čaje nebo kávy, usednutí do poho -

dlného křesla, rozložení teplé deky na kolena a otevření zajímavé knihy. V půjčovnách naší
knihovny přibývá čtenářů, v regálech naopak ubývá knih a my knihovnice býváme večer
sice spokojené, ale také uchozenější a umluvenější. Což je dobře. Vážíme si toho, že k nám
rádi přicházíte a odnášíte si domů krásné knižní úlovky.
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Napsali nám
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Napsali nám

Jsme si plně vědomí, že neformální peču-
jící, hrají v péči zásadní roli, přičemž často po-
třebují pomoc a podporu, aby tuto roli zvládali
efektivně a udrželi si své vlastní fyzické i psy-
chické zdraví.

Proto Domov u fontány nabízí zdarma šká -
 lu služeb, které vám mohou pomoci s péčí o Va -
 še blíz ké a zároveň vám umožní najít si čas i na
sebe.

Co vám můžeme nabídnout?
Podpůrné skupiny pro pečující: Sdílejte své

zkušenosti a zároveň se učte od ostatních pe-

čujících. Naše pravidelná setkání poskytují
bezpečný prostor pro diskuzi, výměnu typů pro
správnou péči a vzájemnou podporu.

Poradenství: Naši pracovníci Vám pomo-
hou lépe porozumět průběhu onemocnění de-
mence a naučí Vás, jak co nejlépe reagovat na
měnící se potřeby Vaší blízké osoby.

Individuální konzultace: Nabízíme taky in-
dividuální konzultace zaměřené na řešení kon -
krétních problémů, se kterými se můžete setkat
při péči. 

Emoční podpora: Péče o osobu s demencí
může být psychicky náročná. Poskytujeme po-
radenství a podporu, které vám pomohou lé-
pe zvládat stres, vyčerpání a emoční vypětí.

Školení pro pečující: v rámci pravidelných
setkání pro pečující osoby nabízíme praktické
rady a zkušenosti, jak co nejlépe zvládat kaž-
dodenní situace spojené s péčí o osobu s de-
mencí jako jsou např.:
q Zvládání každodenní péče: Jak pomoci s hy -

gienou, stravováním a mobilitou osob s de-
mencí.

q Komunikace s osobami s demencí: Efektiv-
ní techniky komunikace, které snižují nedo-
rozumění a frustraci.

q Zvládání změn v chování: Rady, jak reago-
vat na změny nálad, úzkost a další projevy
demence.

q Sociální poradenství: Pomoc při řešení pří-
spěvku na péči, včetně záležitostí týkajících
se opatrovnictví a jiných podpůrných opa-
tření.

Pro bližší informace se můžete obrátit na:

Vedoucí aktivizačního oddělení:
Bc. Zdeněk Šrek, DiS., tel. 702 289 544
e-mail: aktivizace@domovufontany.cz

Manažer kvality:
Mgr. Rastislav Ostríž, DiS., tel. 727 984 229
e-mail: rastislav.ostriz@domovufontany.cz

Pečování o osobu s demencí je náročný a často vyčerpávající úkol, který vyžaduje mimo
trpělivosti také hluboké porozumění specifických potřeb člověka s demencí. 

Domov u fontány Přelouč
Podpora pro neformální pečující o osoby s demencí

Nezisková organizace Život Plus, z.ú. je poskytovatelem sociálních slu-
žeb pro seniory, osoby se zdravotním postižením nebo chronickým one-
mocněním. Již od roku 1994 poskytuje s pověřením Ministerstva práce
a sociálních věcí ČR sociální službu tísňová péče napříč regiony. Klienti
služby jsou vybaveni asistivními technologiemi, tj. SOS tlačítkem nebo
chytrými hodinkami s aplikací pro tísňové volání. Jejich prostřednictvím
se mohou kdykoliv a odkudkoliv v případě krizové situace (pád, zhoršení
zdravotního stavu, havarijní situace, aj.) spojit s dispečinkem tísňové pé -
če, který funguje v nepřetržitém provozu, a ten zprostředkuje odpovída-
jící pomoc přivoláním kontaktní osoby, nebo složek integrovaného zá-
chranného systému.

Tísňová péče – Život Plus, z. ú. je nyní blíže pro zájemce z Pardubic-
kého kraje.

Sídlíme přímo v Domě s pečovatelskou službou na adrese Sluneč-
ní 1516, Přelouč.

Každé pondělí a pátek se můžete přijít poradit s naší sociální pracov -
nicí Bc. Hanou Špačkovou.

Potřebujete jiný termín? Zavolejte na +420 705 619 924 nebo napište
e-mail na spackova@zivotplus.cz.

Setkat jste se s námi mohli již na přednášce Bezpečnost v domácím
prostředí a možnosti tísňové péče konané v září 2024 ve spolupráci
s Pampeliškou a sociálním odborem města Přelouč. Také se s někte-
rými setkáváme na pravidelných sousedských posezeních, která přináší

radost a úsměv na tváři.
Jsme zde, abychom

vám pomohli prožít klid -
nější a bezpečnější život.

Těšíme se na vás,
tým Života Plus.

Život Plus je vám blíž!
Máte starost o své rodiče či prarodiče?
Moderní a chytré řešení je tísňová péče.

Nejbližší setkání neformálních peču jí cích
se uskuteční v Domově u fontány

dne 11. 12. 2024 od 16:30 do 18:30. 

Zváni jsou všich ni, kteří potřebují poradit 
v péči o své blízké.

Vyslechli jsme si poměrně známou pověst o vzniku znaku města
s pa koněm. Teprve za bránou nás naše průvodkyně přivítala v Par-
dubicích – teprve tam se totiž rozkládalo středověké město v hrad-
bách. Na Pern štýnském náměstí má každý dům svoji historii, ta nej-
známější je spoje na s Jonášem, kterého spolkla velryba. I Příhrádek má
svoje legendy, třeba tu, jak obyvatelé Pardubic museli při vzácných ná -
vštěvách zakrývat okna, aby nebylo vidět jejich chudobu. Vznik znaku
Pernštejnů je zahalen také příběhem, jehož hrdina spoutal obávaného
zubra. Ko lem hradební zdi prý působil had se zlatou korunkou a ten,
kdo ho získá bude bohatý. Mladík toužící po svatbě s dívkou hada
opravdu chytil, had zmizel a mladý muž musel začít tvrdě pracovat,
aby děvče získal. Chytrý had se pouze schoval. Poučení je jasné.

Paní průvodkyně čerpala ze sbírky pověstí a legend z Pardubic a okolí.
Po skončení jsme se prošli po valech a navštívili farní kostel svatého
Bartoloměje. Nádherný podzimní den jsme zakončili posezením u kávy. 

Všichni se těšíme na setkání v kuželně. Někteří si chtějí jen popo-
vídat, ale větší část našich členů se ráda zapojí do aktivní hry. Advent
chceme věnovat návštěvě Třebechovic a zakončit společným pose-
zením. Kubátovi

Setkávání ve Sluneční pokračují i za chladného počasí 
Ještě v říjnu bylo krásné teplé počasí, a tak jsme se mohli potkat

venku a užívat si příjemného babího léta. Neustále se nám ale honilo
hlavou – co budeme dělat, až se počasí významně ochladí, přeci se
nesejdeme až příští rok na jaře? A tak jsme zkusili vytvořit improvizo -
vanou kavárnu U Pampelišky, kterou jsme umístili do suterénu domu
s pečovatelskou službou. Poprvé jsme se tu sešli na svátek sv. Marti-
na, kdy jsme si pro dámy i pány připravili malé překvapení – přípitek
lahodným svatomartinským vínem.

Jak se kavárna seniorům líbila? Podle jejich spokojených tváří
a úsmě vů věříme, že je i tento náš nápad potěšil a budou se tu spo-
lečně rádi potkávat, dokud se teplé dny nenavrátí.

D. Stráníková

Novinky v Pampelišce
Od té doby, co Pampeliška sídlí ve Sluneční ulici, se tu místní

senioři mohou každý měsíc těšit ze společných setkání nad kávou.

Kromě každotýdenního cvičení jsme uspořádali vyjížďku do
Pardubic. Objednali jsme v informačním centru nabízenou pro-
cházku spojenou s mýty a legendami našeho krajského města.
S mla dou paní průvodkyní jsme se sešli pod Zelenou bránou na
níž právě začíná celková oprava. 

Klub aktivní senior – zprávy z Klasu



Beseda se spisovatelem
Děti ze třetích tříd se ve stře -

du setkaly se spisovatelem Ji-
řím Šanderou. Pan spisovatel
děti seznámil se svými kniha-
mi. Kromě autorského čtení,
kte ré všechny moc bavilo, se
děti aktivně zapojily do disku-
ze. Zajímaly se o knihy i o spiso -
vatelův život.

Děkujeme Městské knihov-
ně Přelouč za toto příjemné se -
tkání.

Florbalový turnaj – okrskové kolo 
Základní škola na Masarykově náměstí měla opět tu čest pořádat

okrskové kolo turnaje ve florbalu chlapců.
Mrazivé listopadové ráno

do provázelo všechny účastní-
ky akce do sportovní haly a ni -
kdo v tu dobu ještě netušil, jak
dramatický vývoj bude turnaj
mít. 

Školy na Přeloučsku, oproti
minulému roku, dokázaly po -
skládat i družstva mladších žá -
ků a díky tomu byla účast ne -
zvykle vysoká. 

Fanoušci, kteří přišli, byli svědky skvělého florbalu, jenž byl bohatý
na krásné gólové momenty a vytříbenou techniku zkušených hráčů. Ně -
kolik zápasů muselo dokonce být po nerozhodném výsledku rozhodnu -
to v samostatných nájezdech, což je, zejména pro diváky, velmi atraktiv -
ní disciplína. 

K naší velké radosti dosáhli mladší žáci ZŠ MN postupového úspě-
chu a čekají je další boje v okresním kole v Pardubicích!

Starší žáci podali taktéž velmi dobrý výkon. Jejich tuhé boje s kva-
litními soupeři však bohužel postupovou radostí neskončily. O úspěch
se v Pardubicích poperou hráči choltické základní školy. Gratulujeme
k vítězství!

Říjen ve školní družině
V říjnu ve školách startují kroužky, a tak si děti užívaly každou volnou

chvilku, kterou mohly běhat venku. Počasí bylo převážně slunečné a pří -
roda se snažila ukázat všechny barvy podzimu. Děti nadšeně sbíraly
listí, šišky a spadané kaštany a zdobily si třídy i družiny. V říjnu měly dě-
 ti také prázdniny. Od 26. 10. do 30. 10. bylo volno a hned 31. 10. čekala

děti oslava – Halloween. Díky slunečné-
mu počasí mohly vychovatelky připravit
soutěže pro děti na školním dvoře. Bylo
zde několik stanovišť a za každý splněný
úkol děti dostaly razítko. Po splnění všech
úkolů každé dítě obdrželo nějakou slad-
kost. Při soutěžích pomáhaly žáci pátých
ročníků, které si zaslouží velkou pochva-
lu. Poté se děti rozešly do svých odděle -
ní, kde oslavy pokračovaly. Například ve
IV. oddělení si již týden před prázdnina-
mi děti s p. vychovatelkou povídaly o tom,
jak se slaví Halloween v různých zemích
a Dušičky v naší republice, kreslily si ob-
rázky dýní a strašidel nejen na papír, ale
také na kartón a kamínky. Některé děti

donesly upečené dobroty od maminek, sladkosti nejen pro sebe, ale
i pro své kamarády. Moc děkujeme rodičům, kteří takto pomohli, aby
si děti slavnost náležitě užily. 

Plavecký výcvik
Žáci ze třídy 4. A a 4. B ze ZŠ Masarykovo náměstí v Přelouči absol -

vovali plavecký výcvik v Pardubicích (deset dvouhodinových lekcí od
6. 9. do 8. 11. 2024). Děti byly rozděleny do sedmi družstev podle výko -
nosti a pod vedením plaveckých instruktorů se zdokonalovaly v plavec -
kých doved -
n o s t e c h .
P o s l e d n í
dvouhodi-
na proběh-
la v Aqua
centru, kde
se děti mo -
hly „vyřá dit“
na různých
vodních atrakcích. Na závěr byli vyhlá-
šeni z každé třídy tři nejrychlejší plavci
a oceněni na „bedně“ diplomem a medai -
lí. 4. A: 1. místo – Bažant Michal, 2. místo
– Malý Vojtěch, 3. místo – Lízálek Šimon.
4. B: 1. místo – Čermák Vojtěch, 2. místo –
Svobodová Veronika, 3. místo – Novák Ši -
mon.

Všichni žáci ještě dostali „mokré vy-
svědčení“ za účast a dosažené výkony
v plaveckém výcviku. Všem dětem se pla -
vecký výcvik líbil a nejvíce ocenily návště -
vu Aqua centra na závěr.
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Přeloučské školství

Ve čtvrtek 31. 10. proběhl na II. stupni celo -
denní projekt Ochrana člověka za mimořád-
ných událostí. I letos se akce zúčastnili pří -
slušníci HZS Pardubického kraje, MP Přelouč,
pracovníci z DDM Přelouč, p. Peml z Auto -
školy Peml, zdravotničtí záchranáři a nově pří -
slušníci Institutu ochrany obyvatelstva města
Lázně Bohdaneč. Úplnou novinkou byla pro žá -
ky 6. tříd návštěva letiště v Pardubicích. V rám -
ci exkurze na vojenském letišti se žáci 6. roční -

ku podívali do různých částí areálu a nahlédli
do zajímavého světa armády. Navštívili hasič -
kou stanici, kde jim místní hasiči ukázali svou
techniku, dále prošli hangárem plným vojen-
ských letadel, což byl pro všechny silný záži-
tek. Na závěr se podívali i na vojenské úly, kde
je umístěna vojenská technika. Žáci 7. a 8. tříd
absolvovali přednášky o zdravovědě, živelných
pohromách, haváriích s únikem nebezpečných
látek, ukázku vyprošťování z havarovaného vo -

zidla a evakuaci školy. Žáci 9. tříd si vyzkoušeli
přežití v přírodě. Za pomoc při realizaci všem
zúčastněným děkujeme.

14 prosinec 2024

Přeloučské školství

Základní škola Přelouč, Smetanova 1509
Jablíčkový den v prvních třídách měl velký úspěch. Náročné úlohy řešili soutěžící v ma -

tematické soutěži Pythagoriáda. Druhý stupeň absolvoval projektový den na téma Ochra-
na člověka za mimořádných událostí. Strašidla, kostlivci, upíři a další bytosti se objevily
v naší škole během Halloweenu. Již víme, kdo odevzdal za první a druhý stupeň nejvíce
papíru. 

Základní škola Přelouč, Masarykovo náměstí 45
Třeťáci besedovali s Jiřím Šanderou. Skvělý florbal a utkání ode -

hráli mladší i starší žáci v rámci okrskového kola a mladší žáci míří
do kola okresního. Ve školní družině se ve velkém slavil Halloween.
Čtvrté třídy absolvovaly plavecký kurz.

Ochrana člověka za mimořádných událostí

Halloween 
Letos jsme si opět připomněli Halloween a atmosféra byla opravdu

strašidelná! Chodby ožily pestrobarevnými kostýmy, maskami kostliv-
ců, duchů, upírů a dalších fantastických bytostí, které si děti s nadšením
připravily. Každý z nás měl možnost ukázat svou kreativitu a fantazii.
Bylo opravdu vidět, kolik energie do svých masek děti vložily. Během ho -
din angličtiny probíhaly speciální aktivity, které děti hravou formou se -
znamovaly s tradicemi a zvyky spojenými s tímto anglosaským svátkem.
Žáci se zapojili do kvízů o Halloweenu, hádali významy slov jako „pump -
kin“ nebo „witch“ a hráli hry s novou slovní zásobou. Starší žáci se dozvě -
děli o historii Halloweenu a o tom, jak se slaví v různých částech světa.
Zá bava, radost a trocha strašidelné atmosféry dodaly našim školním
dnům nový rozměr. Už teď se těšíme, co nám Halloween přinese příští rok!

Koulelo se, koulelo…
Prvňáci z 1. A a 1. C si v říjnu užili jablíčkový

den. Děti vyráběly jablíčkové čelenky, s jabl-
ky počítaly, vyšívaly je, soutěžily o největší, nej -
men ší a nejhezčí jablíčko. V neposlední řadě
toto sladké červené ovoce dokázalo nahradit
i míčky. Kdo se dokázal trefit do košíku?

Sběr papíru
Od 22. do 24. října 2024 proběhla na naší

škole tradiční akce sběru papíru Celkově se
na sbíralo přes 13 000 kilogramů papíru, což
nejen přispěje k recyklaci, ale také podpoří
naši školu. Mezi třídami vynikla zejména 2. C,
která odevzdala úctyhodných 1 246 kilogramů
papíru. V přepočtu na žáka to znamená prů-
měr 62,3 kilogramů. Druhé místo obsadila 5. B
s 1 198 kilogramy a průměrem 46,08 kilogra-
mů na žáka. Děkujeme všem, kteří se na sběru
podíleli! 

Nejlepší sběrači:
I. stupeň
Hanušová Emilly 2. C               718 kg
Frenclová Lea 4. C               374 kg    
Bureš Jan   4. B              230 kg    
II. stupeň
Bydžovský Filip 7. A                161 kg
Stibalová Anna 9. A               158 kg
Ledecký Matyáš 8. B               140 kg

Pythagoriáda 2024
V říjnu se na II. stupni naší školy konalo školní kolo matematické sou -

těže Pythagoriáda. Soutěžící z jednotlivých ročníků se snažili vyřešit ná -
ročné úlohy, které vyžadovaly nejen znalosti, ale i logické uvažování.

Mezi nejlepší řešitele se zařadili:
�  Barbora Stárková (6. A)  a Milan Špaček   (6. B)
�  Kristýna Nováková (7. A)
�  Jáchym Vysloužil (8. A) 
�  Jakub Vála (9. A) 

Všem vítězům gratulujeme k jejich skvělým výsledkům. Věříme, že
je tato zkušenost povzbudí k dalšímu zájmu o matematiku a logické
myšlení.
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která obohatila trasu o patníky s km a také
pěknou mušlí před kostelem.

Ve městě je pár opravdu pěkných budov,
mezi ně řadím i přeloučskou sokolovnu, na
kterou mám také hezké vzpomínky. A tady
bych připomněla další lidi z města, kteří ne-
zištné pracují a reprezentují město. A to jsou
sokolové, kteří ve velkém počtu reprezento-
vali Přelouč na letošním Všesokolském sle-
tu v Praze.

Co mě moc mrzí, že město s takovou sta -
rou historií nemá své důstojné muzeum a vý -
stavní síní pro výtvarné umělce, kteří mají
vztah k Přelouči. A že jich není málo – např.
akademici rodáci F. Emler, Mahelka, Zourek,

Exner a další, kteří se věnovali tvorbě v okolí
Přelouče. Pamatuji se na velmi úspěšný vý-
tvarný kroužek pod vedením akademického
malíře z Heřmanova Městce pana Zikmun-
da. Maloval tam také můj otec Josef Urbánek
i párkrát já a tady mě nasměrovali na mou
budoucí dráhu výtvarníka. Ty slavné výstavy
v Záložně. Myslím, že nejvíce erudovaně by
o tom to období mohl vyprávět a dě lá to,
pan PhDr. Mgr. Michael Zachař. Taky Přelou -
čák, který má za sebou úspěšné pořádání vý-
stav. Máme také slavné herecké rodáky, F. Fi -
lipovského, herečku Petrovickou, další a další.

Určitě se v Přelouči najdou důstojné pro-
story a já se těším až příště budu provázet

poutníky přes Přelouč, nebudu už jenom vy -
prá vět, ale zavedu je do muzea, kde bude vše,
co si toto historicky staré město zaslouží.

A tak přeji svému rodnému městu, ať dá -
le vzkvétá, hodně nadšených lidí, kteří mají
své město rádi a jsou ochotni pro ně něco
udělat. Odměnou jim stačí málo, jako mně.
Před časem mi zavolal poutník z Kanady, že
je v Praze a před odletem se chce se mnou
setkat. Šel Východočeskou trasu a s nad-
šením mi vyprávěl, je to nádhera, příští rok
se vracím.

Olga Urbánková Jankovcová, 
autor a ges tor svatojakubské 

Východočeské trasy, www.ultreia.cz, 1. 8. 2024

Město ve spolupráci s dopravní společ-
ností OREDO s.r.o. dořešilo přesnou podo-
bu fungování MHD, nechalo vybudovat cel-

kem čtyři zcela nové autobusové zastávky
a vypsalo výběrové řízení na dopravce MHD.
Do něj se přihlásili dva uchazeči a vyhrá-
la společnost Veolia Transport. (Původní
plán počítal se zahájením už v září, ale po-
čátek provozu MHD Přelouč byl zpožděn
kvůli odvolání jednoho z účastníků výběro-
vého řízení.)

V prvních třech měsících provozu byla
MHD zdarma, aby si obyvatelé na novou
službu zvykli, a od března 2010 se začalo vy-
bírat pětikorunové jízdné. V roce 2011 byla
linka MHD integrována do systému IREDO
se zavedením možnosti přímého odbavení
na další spoje po celém Pardubickém a Krá -
lovéhradeckém kraji, ale bez změny jízdné-
ho po městě.

Jízdní řád MHD Přelouč byl od počátku
postaven na celodenní pravidelné nabídce
pro cestující v přesně hodinových interva-
lech spojů spojující západní část města s cen -

trem města, sídlištěm, poliklinikou, nádraží-
mi a průmyslovou zónou za nádražím. Mimo
to autobus zajížděl a zajíždí i do místních
čás tí města.

Tento systém je v provozu stále, jen byl
postupně po městě zahuštěn a doplněn
okružní trasou ze železniční stanice, kolem
polikliniky, přes sídliště a Masarykovo ná-
městí + Pernštýnské náměstí na železniční
stanici.

V běžný pracovní den převeze MHD Pře-
louč zpravidla kolem 300 – 600 cestujících
(v létě méně, v zimě více).

První mikrobus MHD na začátku provo-
zu byl Iveco Stratos. Pro rostoucí poptávku
cestujících byl časem nahrazen kapacitněj-
ším minibusem SOR.

                                           Ing. Pavel Matouš 
                          a za Rošt Marcela Gryčová

Ano, narodila jsem tu a žila do svých 15 let,
než jsem odešla na studie. Když dnes stojím
na náměstí a dívám se na svou školu, za-
vzpomínám s dojetím, jak jsem nedosáhla
na kliku u vstupních dveří a jak mi to trápi-

lo. Také jsem se snažila vyšplhat za panem
zvo níkem na věž sv. Jakuba, to blaho, když
mi tam chvíli nechal. Když se dělal archeo -
logic ký průzkum hřbitova u kostela, tak
dlouho jsem tam fascinovaně vysedávala,
až jsem dostala kost na památku. Ten žal,
když mě matka hnala s kostí zpátky. Chtě-
la jsem být archeoložkou a historie mě vždy
zajímala.

Později mě můj výtvarný talent nasměro-
val jinam, ale láska k historii zůstala. Tak se
nyní ve zralém věku snažím pro své město
udělat něco, co by mu prospělo a dodalo
punc na zajímavosti.

Příležitost se mně naskytla po návratu
z poutní cesty do Santiaga de Compostela.
Psal se rok 2008, kdy jsme s několika pout-
níky založili spolek ULTREIA, informační por-
tál pro ostatní poutníky, kteří se vydají na ces-
tu po nás. V té době povědomí o této slavné
poutní cestě přes Evropu bylo mizivé přesto,
že ji chrání UNESCO a Radou Evropy byla
vyhlášená za kulturní dědictví Evropy.

Nastala práce vybudovat trasy přes na-
še území spolu s KČT a zapojit je do evrop-
ské sítě. Protože jsem rodem Východočech
ze všech stran, ujala jsem se úkolu vybudo-
vat trasu z Polska přes východní Čechy. Ne -
tušila jsem, co to bude obnášet hodin stu-
dia území a postavení trasy tak, aby byla
nejen zajímavá památkami, ale také kraji-
nou, kudy prochází. Musí být co nejpřímější,
protože je to průchozí cesta a cíl je v daleké
Galicii, v katedrále v Santiagu de Composte-
la, u ostatků apoštola sv. Jakuba Většího.
Nebylo to jednoduché, trvalo to několik let
přesvědčit úřady, že tato cesta bude úspěš-
ná. Na začátku je myšlenka, pak tvrdá práce
a bez pomoci lidí, kteří mně pomáhali a pod -
pořili, bych to nedokázala.

První velká pomoc přišla z Pardubické-
ho kraje od pana hejtmana JUDr. Martina
Netolického, který nás podpořil s poznám-
kou, že Pardubický kraj je nejméně turisticky
navštěvovaný. A to mě nakoplo, jak se říká,

tak Přelouč a Pardubice na cestě budou. Obě
města si pozornost zaslouží a Přelouč má
starý kostel sv. Jakuba Většího, kterému je
poutní cesta zasvěcena – jejím symbolem
je svatojakubská mušle. Děkuji také tehdej-
šímu vedení města s paní starostkou Irenou
Burešovou za podporu při instalaci informač-
ní cedule o trase a poutního kamene před
kostelem. Pozvali jsme na slavnost při od-
halení kamene tehdejšího španělského vel-
vyslance v ČR, který pocházel z Galicie, kde
leží Santiago de Compostela. Bylo špatné
počasí, ale když přijelo na přeloučské náměs-
tí auto pana velvyslance s vlaječkou Španěl-
ska, vystoupil s úsměvem pan velvyslanec,
který je také poutník, byl to krásný okamžik.

Po záštitě z Pardubického kraje už násle-
doval kraj Královéhradecký i Středočeský.

V Královéhradeckém kraji, v rámci příhra-
ničního projektu s Polskem, máme v Ruprech-
ticích před kostelem sv. Jakuba Většího prv-
ní moderní sochu apoštola sv. Jakuba – od
sochaře Matouše Háši v životní velikosti –
dále informační cedule, patníky s km a od-
počinková místa.

Východočeskou trasu, která přechází v Ji -
hočeskou a má 275 km, jak celá vypadá, ne-
ní třeba tady popisovat, spíše bych se zmí-
nila, proč budovat nebo obnovovat poutní
dálkové trasy.

V dnešní uspěchané době, kdy nemáte
na nic čas, člověk zapomíná se starat o svou
duchovní i někdy tělesnou schránku. Někdo
jede meditovat do ústraní klášterů v Nepálu,
aby našel sám sebe. Já chodím Evropou po
Svatojakubských cestách, kde se nejen zklid -
ním, ale i vyčistím svůj vnitřní prostor a na-
čerpám energii pro příští rok. Dělám to tak
už dvacet let bez ohledu na věk. Tato cesta
hodně bere, ale vrchovatě vrací, když se jí
otevřete. Najednou zjistíte, že jste sám se se -
bou docela rád, že vydržíte více, než myslíte.
Zjistíte, jak málo potřebujete k životu a pře-
hodnotíte ho. Nebojíte se dát veřejně najevo
své emoce, s lidmi na cestě se dokážete bláz -
nivě smát i plakat. Musíte se naučit toleran-
ci, spíte a jíte pod jednou střechou s cizími
lidmi, kdy vaše jediné území je přidělená po-
stel. Odpoutání od medií a zpráv, užíváte si
dny, které přicházejí, žijete tady a teď. Ně -
kdy si připadám, jak ta škeble na útesu, kte-
rá čeká, co mu další vlna v moři přinese

Chce to odvahu zavřít dveře svého domo-
va a vydat se do neznáma. Cesta z Přelou-
če, jak máte na kameni, je dlouhá 3201 km.
Většinou se chodí na etapy, čím delší úsek,
tím lépe. Jinak potřebujete do cíle tři až čty-
ři měsíce na cestu bez přerušení.

Východočeská Svatojakubská trasa úspěš -
ně funguje a tak já bilancuji. Přelouč je jedno
z nejlepších opečovávaných míst na trase,
a to také díky pomoci paní Z. Kumstýřové,

Olga Jankovcová uprostřed v šedivém kabátu společně s bývalou starostkou I. Burešovou 
a dalšími hosty v rámci slavnostního svěcení kamene Svatojakubské cesty 

u kostela sv. Jakuba v Přelouči 2. 12. 2018
Od 2. 1. 2018 začal jezdit v Přelouči nový autobus MHD. Na snímku bývalá starostka města
Bc. Irena Burešová a Ing. Jindřich Poláček ze společnosti ARRIVA VÝCHODNÍ ČECHY a. s.

Moje rodné město Přelouč

MHD Přelouč slaví 15. narozeniny
Městská hromadná doprava (MHD) v Přelouči (jako linka 655 101) zahájila svůj pro-

voz 1. prosince 2009. Zastupitelstvo města projednalo a přijalo návrh na zavedení
MHD, který byl v roce 2008 podán tehdejším občanem města Pavlem Matoušem – do-
pravním specialistou krajské společnosti OREDO s.r.o. a zároveň autorem systému IRE-
DO. (Ten byl tehdy zaveden pouze v Královéhradeckém kraji.)

SOUTĚŽ s Roštem
o dárky pro vás 

k 15. narozeninám 
MHD Přelouč

1)   Které autobusové zastávky MHD byly
vybudovány pro MHD? (co nejvíce,
alespoň jednu)

2)  Kolik autobusů a řidičů (pro splnění
bezpečnosti práce) je v pracovní den
třeba k zajištění provozu MHD?

3)  Jaké nejvzdálenější místo od centra
Přelouče obsluhovala od zavedení
MHD?

Znáte odpovědi alespoň na dvě otázky?
Odpovědi zasí lejte do 15. 12. na rost@
@mestoprelouc.cz nebo je odevzdat do
schránky Roštu. Za řadíme vás do sloso -
vá ní. V redakci Roštu jsou připravené pro
nejlepší 3 dárkové balíčky.
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1. místo v II. kategorii získala naše žačka
Eva Levaiová s textem S. Silversteina: Mo-
nika, co chtěla poníka, které za suverénní
výkon blahopřejeme!

Workshop současného tance
V sobotu 2. listopadu se na tanečním sá-

le ZUŠ v Přelouči, uskutečnil workshop sou -
časného tance pod vedením pedagožky
a choreografky Adriany Pozdníkové. Všichni
zúčastnění žáci si rozšířili povědomí o prin -
cipech taneční tvorby a propojení vazeb
na zemi i v prostoru. Tyto pravidelné taneč -
ní work shopy jsou pro tanečníky přínosem
a zpestřením, ale především nezbytnou sou -
částí dalšího vzdělávání žáků tanečního
oboru ZUŠ.

Koncert studentů Konzervatoře v ZUŠ
Pěvecké oddělení naší školy už několik let

spolupracuje s pěveckým oddělením Par-
dubické konzervatoře, a proto jsme dostali
i skvělou nabídku uspořádání koncertu stu -
dentů konzervatoře u nás v ZUŠ. V našem
nově upraveném koncertním sále zazněly
skladby od barokních skladatelů až po
sklad by autorů 20. století. Rozmanitost re-
pertoáru, ale i věková kategorie účinkují-
cích, blízká našim žákům, byly velkou inspi -
rací pro ně samotné i pro nás vyučující.

Protože se u nás dobře cítili i naši hosté,
můžeme se těšit na podobné akce i do bu-
doucna. Akce jsou přístupné nejen našim
žá kům, ale i rodičům a kamarádům našich
žáků.

Hudební fenomén Jaroslav Krček
aplaudoval žákům ZUŠ Přelouč
V pátek 15. listopadu se ve studiu S1 v bu -

 dově Českého rozhlasu v Praze konal Slav -
nostní koncert u příležitosti 85. narozenin
hudebního skladatele, aranžéra, dirigenta,
režiséra, sběratele a popularizátora lidové
hudby a zakladatele úspěšného souboru
Musica Bohemica pana Jaroslava Krčka.
Pro účinkování na tomto koncertě vybrali
pořadatelé z Pardubického kraje pouze na -
ši školu, kterou reprezentovalo žesťové kvin-

teto pod vedením ředitele Michala Chme-
laře, soubor smyčcových nástrojů, které se
připravovaly pod vedením Lucie Benešové
a Hviezdoslavy Přinesdomů a pěvecký sbor
Rošťák pod vedením Jaroslava Šlaise, kte-
rý rovněž řídil celý koncert. Pan Jaroslav
Krček byl na koncertě samozřejmě osob-
ně přítomen a ihned po doznění posled-
ních tónů v našem podání gratuloval sbor-
mistrovi se slovy: „Naprostá paráda!“. A pro
nás to byla také opravdová paráda. Vy-
stoupit před takovouto osobností české hu-
dební scény bylo velmi inspirující. Již nyní
se těšíme na další setkání a spolupráci.

Slavnostní koncert 
k výročí Sametové revoluce 

sólově ozdobili žáci ZUŠ
Na Slavnostním koncertě k výročí Sa-

metové revoluce, který se konal v prosto-
rách Domu hudby v Pardubicích v neděli
17. listopadu, se skvostnými sólovými vý-
kony za doprovodu Českého akademické-
ho orchestru pod taktovkou dirigenta Ja-
na Hrubeše blýskly žákyně Klára Junková
(trubka, ze třídy M. Chmelaře), Eva Krejčí-
ková (fagot, ze třídy F. Krytináře) a Mag-
daléna Sobotková (zpěv, ze třídy J. Bedná -
řové). 

J. Šlais, zástupce ředitele školy

Střediskový výlet 
Víkend 18.–20. 10. celé středisko strávilo na základně Miletín,

kam jsme se autobusem vypravili. Společně jsme se seznamovali
napříč oddíly. Užili jsme si společné rozcvičky, hry nebo velkou hru

po městě při které jsme poznávali krásy města a pomáhali Ote-
sánkovi. V sobotu večer jsme si společně zazpívali u ohně. Pro star-
ší byla připravena i noční hra, kde museli osvobodit vesnici od mo-
ru. V pořádku jsme docestovali domů a těšíme se na naše další
společná dobrodružství. 

Elixír 
O víkendu 1.–3. 11. se nadšení vedoucí vydali na Elixír. Někteří roz-

dávat svoje znalosti a někteří získávat. Navštívili spoustu zajíma-
vých přednášek a dozvěděli se nové informace. Nemohl chybět ani
doprovodný program – zúčastnili se turnaje v deskových hrách a ne -
tra dičních sportech, koncertu nebo třeba výroby placek. Kromě pla -
cek si snad přivezli i spoustu nápadů, inspirace a motivace do svojí
činnosti. 

Eliška Světýl Stárková 

První ročník Festivalu
swingové hudby v Pardubicích
V pardubickém sále Ideon se 2. listopa-

du konal 1. ročník Festivalu swingové hudby.
Naše škola na něj dostala hned dvě pozvá -
ní. Na úplný úvod festivalu vystoupila naše
školní kapela Buď fit, která byla jedinou ka-
pelou, jež nehrála swingovou hudbu. Pod
vedením Matouše Merty dostala kapela vel -
kou pochvalu od organizátorů a na festiva-
lu určitě nehrála naposled. Závěrečný ga-
lavečer se konal pod taktovkou Národního
dechového orchestru, který také působí
pod naší školou. Ten přichystal speciální
program s oblíbenými skladbami od Georga

Gershwina, Franka Sinatry a Glenna Millera.
Orchestr dirigoval jeho šéfdirigent Vác lav
Blahunek. Velký úspěch sklidil host or ches -
tru klarinetista a saxofonista Felix Slová-
ček mladší, který zahrál Koncert pro klarinet
od Artieho Shawa a poté virtuózně zahrál
sklad bu Amorada od Waldyra de Azeve-

do. Celý festival moderoval učitel naší ško-
ly Pavel Merta, který přispěl k příjemné
atmosféře akce. Tento první ročník festi-
valu ukázal, že swingová hudba stále žije
a lidé ji mají rádi. Už se mluví o dalším roč-
níku a my jsme rádi, že na prvním roční-
ku naše škola zanechala takto významnou
stopu.

M. Chmelař, ředitel školy

Literárně-dramatický obor
úspěšný v Hlinsku

V pátek 8. listopadu se v Multifunkčním
centru Hlinsko uskutečnil desátý ročník ce -
lostátní dětské soutěžní recitační přehlíd-
ky, kterou u příležitosti oslav mezinárodního
Dne válečných veteránů vyhlašuje Památ-
ník Ležáky a Památník Lidice, příspěvková
organizace Ministerstva kultury ČR. Cílem
bylo zprostředkovat originální setkání v přá -
telském a inspirativním prostředím pod zá -
štitou recitátora a herce Alfréda Strejčka.

Základní umělecká škola Přelouč

Soubor lovecké hudby vystoupil 
na Svatohubertských jízdách

Základní umělecká škola Přelouč již před několika lety navázala
významnou spolupráci se Střední školou chovu koní a jezdectví Klad -
ruby nad Labem a Národním hřebčínem Kladruby nad Labem. Ta-
to partnerská spolupráce přináší nejen radost, ale také dává příle-
žitost k realizaci kulturních akcí, které spojují hudbu s tradicí chovu

koní. Soubor lovecké hudby ZUŠ Přelouč, pod vedením Radky Chme-
lařové a Marie Mechové, pravidelně vystupuje na různých akcích
v této oblasti. Letos se soubor zúčastní čtyř vystoupení při Huber-
tových jízdách. Hubertovy jízdy, které mají dlouhou tradici, jsou pří-
ležitostí k oslavě svatého Huberta, patrona lovců. Tyto akce přita hují
mnoho návštěvníků a spojení hudby a jezdectví vytváří neopako-
vatelnou atmosféru. Jsme moc rádi, že vystoupení souboru lovecké
hudby ZUŠ Přelouč tak pomáhá udržovat tuto tradici. 

Soubor lovecké hudby naší školy se zúčastnil čtyř vystoupení při Hubertových jízdách. Hned dvakrát se škola zúčastnila 1. roční -
ku Festivalu swingové hudby v Pardubicích. Úspěch Evy Lavaiové na desátém ročníku celostátní dětské soutěžní recitační přehlídky
v Hlinsku. Žáci tanečního oboru absolvovali work shop s Adrianou Pozdníkovou. Zhostili jsme se organizace koncertu studentů
pěveckého oddělení Pardubické konzervatoře. Hráli jsme v Českém rozhlase a v Domě hudby v Pardubicích. 

Všichni jsme vyrazili na základnu Mi letín, pro starší z nás
byla připravená noční hra. Někteří z nás absolvovali Elixír,
rozdávali znalosti a naopak jich spoustu získali. 
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Zajeli jsme si do lesa v nedalekých Zdechovicích a prošli se až
k Obřím postelím. Cestou jsme hledali a plnily rozmanité úkoly. Po
jejich zdárném splnění nás čekal poklad v podobě sladké odměny.

Do MŠ k nám zavítalo naše oblíbené divadélko Kůzle s rozver-
nou pohádkou „Potrestaná lakota“ a poté i program „Zpívánky“. 

Jako už každoročně se některé třídy zapojily do projektu „Se So -
kolem do života“. Každý týden si užíváme řádnou porci pohybové
zábavy při plnění úkolů s kobylkou Emilkou, opičkou Haničkou, je-
žečkem Marečkem, veverkou Věruškou a beruškou Danuškou. Ob no   -

vili jsme také opět spo  lu -
práci se Sokolem Přelouč,
který nám umož ňuje na -
 vštěvovat svoji velkou, pl-
ně vybavenou tělocvič nu.

Další příjemné chvíle
jsme prožili společně s ro -
diči při podzimních dílnič -
kách. Vyrobili jsme roz -
ma nité věci, společně se
zasmáli, poba vili a pose-
děli. Nemysleli jsme však
jen na sebe, ale ja ko v loň -
 ském roce jsme si vzpo -
 mně li i na děti, které ne-

mají to štěstí, aby mohli být v rodinném prostředí, a svůj čas tráví
v dět ských domovech. Vyrobili jsme z ke ra mi ky různé ozdůbky,
kte ré pře  dáme organizaci Děti v akci. Ta naše výrobky prodá v chrá -
 ně ných kavárnách a při vánočních trzích. Veškerý výdělek pak bu -

de použit na vánoční dárky
pro děti z dět ských domovů.

A co nás čeká dále?
Spou sta věcí. Například vý -
let do Sféry v Par dubicích,
čertovské divadlo a čertí
ro jení. Možná nás navštíví
i sva tý Mikuláš se svým do-
provodem. A hlav ně se bu-
deme všichni společně tě-
šit na Ježíška!!!

H. Vtípilová

Mateřská škola Přelouč, Kladenská 1332
Září uteklo jako voda a počáteční slzičky některých nově

pří chozích dětí vystřídal smích a zábava. Nastavili jsme si
společně pravidla a mohli tak vyrazit vstříc různým zábavným
a také poučným aktivitám. 

Ohlédnutí za prvním čtvrtletím v MŠ Kladenská

🎤 Jakub Lebduška / RAP 🎤
V úterý 5. 11. jsme se setka-

li v pardubické galerii Máz-
haus, kde náš student Jakub
Leb duš ka osobně představil
svoji výstavu fotografií. Gra-
tulujeme Jakubovi k velkému
úspěchu! Je ho snímky zachy -
cují au  tentickou atmosféru ra -
 pových kon certů, včetně na -
tá čení videoklipu pro Yzoman-
diase (Mi lion+). Výstava také
nabízí po hled na dynamiku
hip-hopové scény.

Naše cesta za inspirací: Erasmus+ mobilita na Slovensko
V neděli 20. října jsme se vydaly na Slovensko v rám -

ci programu Erasmus+. Osmihodinová cesta vlakem
nás zavedla do města Prešov, kde jsme strávily týden plný nových po-
znatků, zážitků a profesního růstu na Škole umeleckého priemyslu. 

Každý den jsme se účastnily výuky v různých předmětech, které se za -
měřují na odborné oblasti, jako jsou typografie, počítačová grafika, tech -
nologie a reklamní umělecká praxe. Bylo zajímavé sledovat nové přístupy
a postupy ve výuce těchto předmětů, což nám rozšířilo obzory. Největším
přínosem pro nás byly praktické workshopy, například sítotisk, kde jsme si
mohly samy vyzkoušet různé techniky pod vedením zkušených lektorů.
Všechny nové poznatky teď můžeme aplikovat ve své vlastní výuce.

Součástí programu byly také exkurze, které nám poskytly nový pohled
na způsoby, jak obohatit výuku a podpořit kreativitu našich studentů.
Navštívily jsme místní galerii, kde jsme měly možnost seznámit se s díly
současných slovenských umělců a jejich pojetím tradičních i moderních
technik. Zajímavým zážitkem byla také komentovaná prohlídka sídliště
v Prešově, zaměřená na architekturu ve stylu funkcionalismu, která nám uká -
zala, jak mohou městské prostory sloužit jako inspirace pro kreativní tvorbu.

Náš týden v Prešově nám také umožnil navázat kontakt s kolegy a stu -
denty ze Slovenska, sdílet s nimi své zkušenosti a vzájemně se obohatit. Na -
vázaly jsme nová přátelství, která nám tento pobyt ještě více zpříjemnila,
a společně jsme prožily mnoho nezapomenutelných chvil. Týden na Slo-
vensku byl opravdu skvělý zážitek, který jen tak nezmizí z naší paměti.

Těšíme se, až nás kolegové ze Slovenska navštíví v Přelouči, kde jim
budeme moci oplatit vřelou pohostinnost a ukázat jim naše pracovní
prostředí a projekty. Věříme, že tato spolupráce bude pokračovat a při-
nese další nové možnosti pro obě strany.

Veronika Mroviecová a Kateřina Přecechtělová

Sbírka pro Základní školu v Mikulovicích na Moravě
Ve čtvrtek 31. října 2024 vedení školy a Spolku přátel školy GYGR osob -

ně předalo šek s vybranou částkou paní ředitelce Mgr. Ivaně Látalové.
Díky příspěvkům našich žáků, zaměstnanců a ostatních dárců se poda řila
vybrat skvělá částka 31 000 Kč, kterou paní ředitel ka a její kolegové použijí
na obnovení vyplaveného kabinetu sbírky sportov ních pomůcek, kte ré
slouží žákům na různé sportovní kur zy, které škola každoročně pořádá. 

Paní ředitelka byla z naší pomoci velice dojatá a vybrané částky si
moc váží. Jak jsme se mohli přesvědčit na vlastní oči, tak ve škole stále
probíhá vysoušení zaplavených prostor a postupná obnova tak, aby v co
nejbližší době mohla celá výuka opět probíhat v plném rozsahu. Pohled
na okolí školy a prostranství obce kolem řeky, které bylo nejvíce zasa-
žené ničivou povodní, nás opravdu hluboce zasáhl. Věříme, že se lidem
z obce podaří co nejdříve své domy a veřejná prostranství opravit a vrátí
se zase k běžnému životu. 

Martin Tvrdý, DiS., zástupce ředitele pro DM

Sametový týden
Je to již pětatřicet let, kdy se věci konečně daly do pohybu. Pětatři-

cet let, kdy žijeme ve světě, který si sami snažíme utvářet podle vlastních
potřeb a dovedností. Pětatřicet let ve světě, ve kterém už nikdo netrpí za
svůj názor a přesvědčení. Ve světě a zemi, kde vládne svoboda a demo-
kracie. Přesně o těchto věcech jsem se rozhodl se svými studenty mluvit
a připravil jsem pro ně „sametový týden“, ve kterém jsme se bavili o udá -
lostech, které se v roce 1989 odehrály. Kromě nich jsme řešili také jejich
dopad v současné době. Je velmi zajímavé, že tak náročná témata zvládli
i studenti naší sekundy, pro které jsem připravil speciální program. Po-
mocí fiktivního příběhu vysokoškolského studenta Honzy jsme se ocitli
v listopadové Praze, kterou se valila revoluční vlna. Z příběhu jsme se také
dozvěděli, proč se cinkalo klíči a co to vlastně znamenalo. Tercie a kvarta
se na listopadové události dívaly očima poctivých historiků v rámci ho-
din dějepisu. Zkoumali jsme také autentické záběry, které natáčeli účast -
níci listopadových shromáždění. Celý „sametový týden“ jsme zakončili ja -
ko škola společně v pondělí 18. listopadu, kdy jsme se sešli před
učebnou hudební výchovy a zazpívali si ikonické písně. Kvarta s tercií
pro tuto událost pomohla vyrobit krásné stužky s českou trikolorou, které
si budou moci naši studenti rozebrat a připnout na oblečení. Závěrem
bych velmi rád citoval část práce studenta sekundy. Zadání bylo násle du -
 jící: „Co pro mě osobně znamená svoboda?“ „Pro mě je svoboda docela nor -
 mální věc. Vím, že všichni s tímto budou nespokojení, ale já nikdy nezažil to,
co zažil například můj děda nebo babička. Je to pro mě těžké posoudit. Abych
ale odpověděl na otázku. Svoboda pro mě znamená možnost rozhodování,
cestování, svoboda je i rozvoj člověka a společnosti, také umění. Celkově bych
řekl, že svoboda je to nejlepší, co nás mohlo potkat.“ Udělejte si sami obrá-
zek o tom, jaké hodnoty jsou pro naše studenty důležité. Já osobně jim
bu du fandit a držet palce, aby si tyto hodnoty udrželi i nadále.

Za sekundu, tercii, kvartu a 2RMA, Lukáš Lázňovský,
učitel českého jazyka a dějepisu

Gymnázium a grafická střední odborná škola
Přelouč

Atmosféra rapových koncertů na fotografiích Jakuba Lebduš -
ky v galerii Mázhaus. V rámci projektu Erasmus jsme tentokrát za-
mířili do Prešova na Slovensko. Finanční sbírkou jsme přispěli na
obnovení vyplaveného kabinetu v Základní škole v Mikulo vi cích na
Moravě. Připomínáme si 35 let od sametové revoluce. 



2512/2024

Napsali nám

24 prosinec 2024

Napsali nám

a aktivit. Například v spolupráci s MAS Železnohorský region orga-
nizují pracovnice Jakub klubu a Podpory pro pěstouny jednou měsíč-
ně výlet po okolí, aby děti poznávaly nové zajímavé profese. Dále
Dobrovolnické centrum, vícedenní pobyt dětí, akce s dětmi i rodinami,
provoz charitního šatníku a střediska materiální pomoci, nákup no-
vých kompenzačních pomůcek. Největší část šla na spolufinancování
plánované rekonstrukce prostor Jakub klubu a to na nákup kotlů.
V rámci diecéze jsme vytvořili Fond pro mimořádné události a každá
charita přispívá 5 % z výtěžku. Z fondu můžeme rychle čerpat pomoc
pro rodiny, které se dostaly do těžké situace např. kvůli povodním, po-
žáru apod. Využití výtěžku TKS 2025 plánujeme obdobně jako letos,
největší část bude opět na spolufinancování rekonstrukce prostor
v orlovně pro Jakub klub a nové zázemí pro službu Podpora rodiny.
Děkujeme všem koledníkům, dobrovolníkům, starostům a dárcům! 

+K+M+B 2025
Mirka Škávová,

koordinátorka 

Na začátku roku 2021 v České republice zuřila covidová pandemie.
Kolektivní sport byl vlivem restrikcí značně omezen a (nejen) přeloučští
orlové nemohli vyvíjet činnost. Také proto se v hlavách Zdenky a Miro-
slava Kumstýřových zrodila myšlenka na venkovní sportovní aktivitu,
kterou bylo možné vykonávat i v této zvláštní době. Přišli na nápad,
že by bylo zajímavé putovat po Svatojakubské cestě, která prochází
přes naše město. Založili proto turistický oddíl, který vyšel na první pu -
tování v květnu roku 2021. Výrazným podnětem byla také dlouholetá
snaha o získání financí pro rekonstrukci budovy orlovny, která by mohla
sloužit také jako zázemí pro poutníky, přičemž Zdenka Kumstýřová
mě la již s putováním po Svatojakubské cestě zkušenosti z dřívější do-
by a vnímala, že dost poutníků chodí i přes Přelouč. Zásadně vznik tu-
ristického oddílu a počátky snah o větší propagaci Svatojakubské
cesty ovlivnil koncem roku 2020 i tehdejší poslanec parlamentu a sta -
rosta celostátního Orla Stanislav Juránek.

Tomuto oddílu se do října 2024, tedy za 3,5 roku, podařilo ujít ko-
lektivně celou východočeskou i jihočeskou Svatojakubskou trasu, tedy
z Broumovského výběžku až po Lipno. Dohromady jde o 482 km. Vý-
chodočeská Svatojakubská trasa (264 km) byla rozdělena na 14 den-
ních etap (od května 2021 do dubna 2023), jihočeská (213 km) na 11 den -
ních etap (od května 2023 do října 2024). Oddíl putoval většinou jednu
sobotu v měsíci od jara do podzimu, někdy ale zvládl i nedělní pocho-
dování. Tuto metodu lze na východočeské a jihočeské trase aplikovat,
i když to není zcela běžné. Znamenalo to mnohdy ujít i část cesty od do-
pravního prostředku ke startu a opačně od cíle k dopravnímu prostřed-
ku. Proto jsme nachodili i poměrně dost kilometrů navíc. Trasu z Přelouče
do Řečan nad Labem jsme navíc při různých příležitostech opakovali
někteří několikrát. Vedli jsme si statistiky, z kterých lze soudit, že ales-
poň jednu etapu s námi absolvovalo asi 20 poutníků. Jádro oddílu ale
tvoří 4 až 8 turistů z Přeloučska. Zdá se, že nad 100 km ušli, a tím se
stali poutníky, tito pochodníci: Jitka Pavlíková a Matěj Pešta (602 km –
oba přešli, resp. přejeli na kole, celou republiku), Zdenka Kumstýřo -
vá (413 km), Bohumila Bláhová a Lenka Prskavcová (388 km), Miro-
slav Kumstýř (376 km), Stanislav Juránek (139 km) a Roman Morcinek
(100 km). Zvláštní kategorií je Ludvík Škrob, který v našich stopách
putoval samostatně na elektrokole a ujel po Svatojakubské cestě určitě
také 500 km, možná i více. Poměrně dost zájemců se k nám přidalo
z jiných oblastí republiky (z Moravy, od Prahy či jižních Čech).

Pěší putování republikou po Svatojakubské cestě nám přineslo krás-
né a pestré zážitky. Pojali jsme jej sportovně i duchovně (na některá

putování se nám podařilo zajistit požehnání od místních farářů), viděli
jsme řadu církevních i necírkevních památek, pěknou českou krajinu
a poznali místa, která bychom z auta nikdy nemohli vidět. V neposled-
ní řadě vznikla mnohá nová přátelství.

Nespokojili jsme se ale jen s putováním. V letech 2023–2024 se
podařilo realizovat náročný projekt, kdy bylo po trase východočeské
Svatojakubské cesty rozmístěno celkem 36 drobných kamenných děl –
zejména je to 34 milníků (14 v Královéhradeckém, 18 v Pardubickém
a 2 ve Středočeském kraji), dále ještě jedna pískovcová mušle před
kostelem sv. Jakuba v Přelouči a dokonce i svatojakubská deska na
fasádě arciděkanství v Kutné Hoře. Většinou ukazují směr do Santiaga
de Compostela a je na nich i počet kilometrů, který do cíle vede. Vzhle -
dem k trvanlivosti kamene můžeme směle říct, že kolem těchto děl
mohou (nejen) poutníci chodit ještě několik stovek let. Toto olbřímí dílo
si vzala na starost Zdenka Kumstýřová, která vyjednala umístění (bu-
doucích) památek a získala potřebná povolení i finance od obcí, měst
a krajů. Samotná díla vytvořil královéhradecký kameník a sochař Roman
Morcinek, s projektem pomohl ještě Miroslav Kumstýř a počty kilometrů
do Santiaga de Compostela pro nás počítá Olga Jankovcová ze spol -
ku Ultreia (mimochodem – přeloučská rodačka). Pomyslným zlatým
hřebem je pískovcová svatojakubská lavička, která bude stát v lese
u Semína a v současnosti (na konci října 2024) je v přípravné fázi.

K putování po Svatojakubské cestě patří také speciální razítka,
která si poutníci tisknou do credenciálů (průkazů poutníka). Několik
jsme jich nechali pro kostely a infocentra po trase vyrobit, v Přelouči
je jedno od června 2024 umístěno také v budce u kostela sv. Jakuba.
V přeloučské orlovně poskytujeme ubytování pro poutníky, za jeden
rok jich u nás přespí asi čtyřicet. Další (přinejmenším) desítky jich přes
město ročně přejdou. První čtyři roky existence našeho oddílu byly
naplněny pestrou činností, která nás velmi bavila a děkujeme všem,
kteří nás v ní podpořili.

Matěj Pešta, Orel Přelouč

Prosinec v Jakub klubu
Prosinec v Jakub klubu je měsíc, na který se děti moc těší. Blíží se

totiž Vánoce, nejhezčí svátky v roce, které máme snad všichni rádi. Vá-
noce jsou obdobím, kdy se vracíme k našim kořenům a tradicím, které
chceme dětem předat. S ohledem na to, že do klubu chodí děti růz-
ných národností, pak se navzájem seznamujeme s tradicemi jiných kul-
tur. Každá rodina má své rituály a to dodává svátkům jedinečnou atmo -
sféru. Děti je mají spojené hlavně s dárky, ale v klubu s nimi pečeme
vánoční cukroví, zdobíme stromeček nebo posloucháme vánoční ko -
ledy. Je to až nepředstavitelné, ale některé děti Vánoce v takové po-
době nezažívají, protože nepříznivá životní situace jim to nedovoluje.
Zároveň těmito aktivitami učíme děti běžným dovednostem a pracov -
ním návykům, které jednou předají i dalším generacím, svým dětem. 

Tyto tradice velmi posilují rodinné vazby, které bývají v rodinách na-
rušené, nám připomínají, že i v nejhektičtějších dobách je důležité za -
stavit se a ocenit krásu okamžiku. V této době často myslíme i na ty,
kteří tu s námi již nejsou. Proto buďme vděčni za každé setkání a objetí
s těmi našimi blízkými.

Proto nám dovolte popřát, Vám všem milí čtenáři, krásné Vánoce
pl né pohody, zdraví, ať je strávíte v kruhu svých nejbližších. 

Mirka Škávová

Podpora pro pěstouny
Konec roku se nezadržitelně blíží. Z toho důvodu připravujeme pro

pěstounské rodiny, s kterými máme uzavřenou dohodu o výkonu pěs-
tounské péče, předvánoční setkání. Společně se sejdeme, popovídá-
me si, dáme si drobné občerstvení a kdo bude chtít, tak si vytvoří ně-
jakou pěknou vánoční dekoraci. Také zavzpomínáme na akce pro děti,
které jsme uspořádali během letošního roku (výlety, zážitkový pobyt…).
Moc se na tento příjemně strávený čas těšíme. 

Milou zprávou je, že náš pracovní tým posílil o novou pracovnici
Barboru Janderovou, která doposud působila v jiné službě naší orga-
nizace. Na druhou stranu mě velmi mrzí, že náš tým opustila ředitelka
organizace Zdenka Kumstýřová. Ta doprovázela pěstounské rodiny
krásných 7 let a nyní se opět vrátí jen ke svým povinnostem ředitelky
organizace, kterých ji za poslední dobu hodně přibylo. Za její přímou
práci v pěstounských rodinách jí moc děkuji.

V lednu 2025 celou oblast náhradní rodinné péče čekají velké
změny, protože k 1. 1. 2025 vstoupí v platnost novela zákona o sociál -
ně právní ochraně dětí přinášející řadu změn. Pracovnice služby
se na následující změny připravují třeba personálním posílením tý-
mu a úpra vou dokumentace.

Přeji Vám všem krásné Vánoce, hodně štěstí a zdraví v roce 2025.
                                                          Pavlína Křepská, vedoucí služby 
                                                                  PODPORA PRO PĚSTOUNY

Poděkování dobrovolníkům, dárcům, podporovatelům 
Děkujeme všem dobrovolníkům, kteří se zapojili do našich aktivit,

pomáhali dětem v Jakub klubu nebo v domácnostech, navštěvovali
seniory v Domově u fontány, pomáhali v šatníku, děkujeme studen-
tům gymnázia, dárcům ošacení, nábytku, hraček a dalších materiál -
ních darů, které jsme mohli poskytnout dále. Děkujeme všem zákaz -
níkům Tesca, kteří podpořili naše projekty. Děkujeme vedení firmy
No vanta Medical, s.r.o. a jejich pracovníkům, kteří nám během roku
významně pomáhali v Jakub klubu. Všem přejeme požehnaný vánoč-
ní čas naplněný naději a radostí. 

Zdenka Kumstýřová, ředitelka

Pozvání na setkání
svatojakubských poutníků 

Centrum svatojakubských poutníků Přelouč připravu -
je na pátek 6. 12. 2024 v 18.00 setkání svatojakubských

poutníků v Jakub klubu, Českobratrská 90, Přelouč (orlovna u Billy).

Poutníci, kteří letos prošli min. 100 km na východočeské Svatojakubské
cestě, obdrží pamětní list. Letos je s motivem Broumovských skal. Po -
kud se nemůžete zúčastnit, zavolejte na tel. 731 402 371 a pamětní list
vám pošleme poštou. Také domluvíme plán poutí na rok 2025 včetně
poutě Porto – Santiago de Compostela v termínu 2.–16. 7. 2025. Zatím
je na tuto pouť přihlášených 9 zájemců. 

Zdenka Kumstýřová

Tříkrálová sbírka 2025
Rok nám utekl jako voda a přípravy na Tříkrálovou sbírka 2025

jsou v plném proudu. Probíhají jednání se starosty obecních úřadů,
koordi nátory, dobrovolníky a také školami, které nám pomáhají hle-
dat koledníky z řad svých studentů. Do sbírky se jich zapojí přibližně
150 jen v Přelouči. Opět nám budou pomáhat i studenti gymnázia,
kteří budou dělat doprovod malým koledníkům. Dalších cca 200
koledníků bude koledovat v přilehlých obcích, kterých je více jak 50. 

Sbírka bude probíhat 4. 1. – 14. 1. 2025. V ulicích Přelouče potkáte
koledníky ve čtvrtek 9. 1. a v pátek 10. 1. 2024. 

Možnost přispět do pokladničky budete moci také do statických
pokladniček na některých místech v Přelouči. Seznam zveřejníme na
webových stránkách Charity Přelouč. Přispět bude také možné on-line
koledou formou virtuální pokladničky. Ta je již celostátně spuštěna
na ww.trikralovasbirka.cz. Zadáním PSČ určíte, do které Charity bude
Váš dar přesměrován. Nově budete moci přispět přes QR kód, který
bude na každé pokladničce.

Během Tříkrálové sbírky 13. 12. 2024 – 13. 1. 2025 bude probíhat
v míst ní knihovně výstava obrázků dětí z mateřských školek „My tří
králové jdeme k vám…“. 

Díky vaší štědrosti byl loňský výtěžek opět rekordní 543 061,- Kč.
Vrátilo se nám 65 %, ze kterých jsme mohli dofinancovat naše služby

Informace Charity Přelouč
Masarykovo nám. 48, Přelouč, tel. 731 402 371, www.prelouc.charita.cz, charita.prelouc@gmail.com

TO OREL – shrnutí činnosti v letech 2021–2024
Orelští turisté z Přelouče přešli po Svatojakubské cestě od seve -

ru k jihu Českou republiku a iniciovali vznik sítě svatojakubských
milníků. K putování po Svatojakubské cestě existují speciální razít -
ka. V Přelouči je k dispozici jedno v budce u kostela sv. Jakuba. 
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Stránky vždy vypadají důvěryhodně,
ale ve skutečnosti jde o falešné stránky
vytvořené podvodníky. A to tedy nešvar
je. Nešvar s velkým N.

Buďte, prosím, obezřetní při nečeka-
ných telefonátech, neodpovídejte na SMS
z neznámého čísla a neotvírejte nezná-
mé odkazy na internetové stránky. 

Chcete se dozvědět více o kyberkri-
minalitě a on-line podvodech z úst od-
borníka?

Leoš Slavík, DiS., 
velitel Městské policie Přelouč

Městská policie 
Přelouč nás informuje

Rozmáhá se nám tady takový nešvar

Dovolil jsem si použít parafrázi hlášky z filmu Pelíšky. Čím dál
čas těji se totiž od lidí kolem sebe dozvídám, že obdrželi SMS zprávu
s odkazem na internetové stránky s tím, že mají zaplatit pokutu za
dopravní přestupek. 

Pozvánka pro širokou veřejnost
Přijďte 11. 12. 2024 od 16.30 hodin do městského kina v Pře  louči.

Na tato a podobná témata vám bude přednášet por. Bc. Ra dek Ben -
dakovský z Krajského ředitelství policie Par dubického kraje. Pro naše
seniory máme připraven malý dárek.

Argumentem pro je získání větších zkuše-
ností pod dozorem, jakoby pokračování auto-
školy v praxi. Dále jakési ukáznění mladého člo-
věka – řidiče před autoritativní osobou do doby,
než si plně osvojí řidičské návyky a obecně ja-
ko další stupeň dopravní výchovy. V neposled-
ní řadě samostatný nástup do provozu už „vy-
ježděného“ řidiče po skončení mentoringu tak,
aby mohl využívat individuální dopravy za okol -
ností, kdy ostatní způsoby dopravit se někam
nejsou dostupné. Naopak proti bývají třeba do-
pravní psychologové argumentujíc mentální
nezralostí dospívajícího člověka. O co jde? Ři-
dičské oprávnění pro skupinu B lze s písemným
souhlasem jejího zákonného zástupce udě lit
rovněž osobě, která dosáhla věku 17 let. Drži-
tel tohoto řidičského oprávnění před dosaže-
ním věku 18 let je oprávněn k řízení motoro-
vého vozidla zařazeného do skupiny B pouze
s doprovodem osoby, která je zapsána v re-
gistru řidičů jako jeho mentor. Do skupiny B jsou
zařazena zjednodušeně řečeno motorová vo-
zidla (až na některé vý jimky), jejichž největ-
ší povolená hmot nost nepřevyšuje 3 500 kg,
určená pro přepravu nejvýše 8 osob kromě ři-
diče, ke kterým smí být připojeno přípojné vo-

zidlo o největší povolené hmotnosti. (Pokra-
čování příště.) 
                              Ing. Martin Moravec, Ph.D., 
                             dopravní specialista  

Pravidla silničního provozu 72
Tématem, které radikálně rozděluje laickou i odbornou veřejnost, je legální možnost řídit

osobní automobil již sedm  náctiletým řidičem, tzv. řízení s mentorem. 

Rádi bychom vás pozvali k prožití tohoto posvátného času s ná-
mi. Sobotní rána během adventu se můžete zapojit do rorátů – ran-
ní mše, která nás povzbuzuje k modlitbě a otevřenosti Božímu slovu.
Tento tichý a pokorný čas nám pomůže lépe se připravit na svátky
Vánoc.

Během vánočních svátků vás zveme na mše svaté, kde společně
oslavíme tajemství Vánoc a zapálíme světlo naděje v našich srdcích.
Tradičně také nabízíme možnost navštívit přeloučský betlém, který
letos opět otevře své brány pro všechny, kteří si chtějí připomenout
biblický příběh o narození Spasitele. Prohlídka betléma je krásnou
příležitostí k zamyšlení nad smyslem Vánoc a k sdílení tohoto oka-
mžiku s rodinou a přáteli.

Přejeme vám požehnaný a pokojný adventní čas, plný pokoje, ra-
dosti a lásky, a těšíme se na vaši účast při těchto setkáních. Nechť
vám Vánoce přinesou radost, mír a Boží požehnání.

S přáním krásného adventu,
Lucie Hadáčková

Milí přeloučští,
vánoční svátky se nezadržitelně blíží, a s nimi přichází i čas

adven tu – doba, kdy se připravujeme na příchod Spasitele. Je
to období, kdy můžeme zpomalit, zastavit se a zamyslet nad tím,
co nám tyto svátky přinášejí – nad láskou, vírou a pokojem.

Římskokatolická
farnost Přelouč
Masarykovo náměstí 48, 535 01 Přelouč

Pozvání na adventní a vánoční chvíle
v našem společenství
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Kromě výše jmenovaných nahrávek kapela vydala ještě několik dal -
ších studiových (či demo) kazet či CD – například Hazardní hráč (1989),
Ve znamení kříže (1992), Thrash'n'Roll (1992), Šílenci nestárnou (2009) či Po -
 lyš 2011. Celkově vydala také několik živých záznamů – Live 92, Li ve 95
nebo Na cestu se dej live! (2018) a několik singlů. Některé sklad by byly
ovšem nahrány opakovaně. Činnost kapely je poměrně důkladně do -
ku mentována ve sbírkách přeloučského muzea zejména díky darům Ja -
roslava Foršta (počáteční období), zajímavé dokumenty a fotogra fie
se podařilo dohledat v pozůstalosti Alana Pešty (1967–2023).  

Použitá literatura a prameny (výběr):
BAŠTA, Oldřich. PACH s vůní rock'n'rollu aneb to big-beat přišel k nám: z historie

big-beatovýho dunění na Pardubicku a Chrudimsku. Pardubice: Ladislav Ministr,
2023. 214 s.
PEŠTA, Matěj; FORŠT, Jaroslav. Historie přeloučské skupiny Šok. Přeloučský
Rošt, 2021, č. 5, s. 23–24
Polymetal – legenda z Polabí. Metaliště, č. 25, 1993, s. 9–12
Přeloučská scéna. Gate Way, 1996, č. 1, nestr.
Rocková skupina Polymetal. Přeloučský zpravodaj, 1985, č. 3, s. 14 
Informace od Alana Pešty, Daniela Reichmana a dalších pamětníků
polymetal.cz, discogs.com, metal-archives.com, bandzone.cz
Odkud přijela Mašinka? Zřejmě z Ostravy (https://plzen.roz hlas.cz/od  kud-
prijela-masinka-zrejme-z-ostravy-8538497)

Matěj Pešta a Jaroslav Foršt 

Vzhledem k tomu, že Přelouč postihlo ve
středověku a novověku několik požárů, které
měnily zástavbu města, nenajdeme dnes v na -
šem městě starší domovní znamení či jim po-
dobnou výzdobu portálů. Nejstarší jsou tak
dnes až z konce 19. století.

Na domě čp. 17 v Pražské ulici nás zaujme
nad portálem řeznický znak, opakují se zde
nad okny a vchodem motivy lvích hlav a vel-
mi zajímavé jsou i nápisy BŮH, VLAST, PRÁCE,
ČEST na štítu. Přesné in for mace se z archiv-
ních zdrojů i přes snahu kupodivu nepodařilo
do hledat, ale dům vznikl v této podobě zřejmě
krátce po roce 1895, případně již v 80. letech
19. století (původně byl přízemní). Uvádí se
o něm, že je „palácového“ typu – ve své do-
bě patřil mezi nejhonosnější domy ve městě.
Znak snad mohl souviset se spolkem řezníků
a uzenářů, který v Přelouči v té době existoval.

Historicky se výzdoba nacházela velmi
prav děpodobně i ve štítu nad portálem domu
čp. 50 na Masarykově náměstí, dnes je ale zře -
telně odstraněna. Lze snad vyslovit domněnku,
že zde byl rakousko-uherský znak, který byl po

roce 1918 záměrně poničen. Dům totiž sloužil
od svého dokončení roku 1875 jako městský
soud. Naopak čes kého lva najdeme dodnes
nad portálem domu čp. 494 v Kladenské ulici,
ve kterém byla od dokončení roku 1908 škola.
V klenotu znamení se nachází dokonce koru-
na, snad lze říci, že v této podobě by la výzdo-
ba portálu již v době otevření objektu. Není

náhodou, že obě dvě dochovaná znamení
jsou ve stylu pozdního historismu přelomu
19. a 20. století.

Abychom měli výčet kompletní, musíme
zmí nit ještě současné dřevěné znamení nad
hlavním vchodem domu čp. 169 na Pernštýn-
ském náměstí. Je zde vyobrazen černý kůň.
Není to samozřejmě náhoda, jelikož tento
dům je dodnes známý pod označením U čer-
ného koně (dříve zde byl hostinec poblíž dnes
již zaniklých kasáren).

Co bude příště? Toť otázka. Nebojte, kamen-
ných památek je na Přeloučsku dostatek.

Text+foto: Jiří Rejl a Matěj Pešta

Fotohádanka z Roštu č. 11
Správná odpověď zněla: Zajímavá černobílá fotografie zachycuje čekající

autobus a automobily před železničním přejezdem v dnešní Hradecké ulici ve
směru od vodní elektrárny. V současnosti je v těchto místech již jen podchod.
Můžeme si všimnout ještě dominantní průmyslové budovy čp. 568. Autor snímku
není uveden, datace také ne, ale jde asi o přelom 70. a 80. let 20. stol.

V rámci losování se výhercem stal Zdeněk Jech, gratulujeme. V redakci Roštu
je připravený malý dárek. Odpovědi na prosincovou fotohádanku zasílejte na mail:
rost@mestoprelouc.cz a děkujeme vám za přízeň. 

Skupina Polymetal vznikla na podzim roku 1984, kdy skončila ka pe -
 la Šok a část jejích členů chtěla pokračovat s novým stylovým zamě -
ře ním – tentokrát na heavy metal. Vlastně i Šok ke konci své existence
pře bíral některé skladby od představitelů tohoto nastupujícího stylu, ja-
ko byly kapely Iron Maiden či Saxon (např. Konec kmene Apačů – v ori gi -
nále Run To The Hills právě od Iron Maiden). V dané době vznikaly v celé
republice první metalové kapely (Arakain a další) a Polymetal se stal
jedním z průkopníků tohoto stylu ve východních Čechách. 

Zpěvák a kytarista Luboš Patras společně s baskytaristou Tomá-
šem „Tondou“ Lesákem (oba ex Šok) přibrali o několik let mladší spo-
luhráče ze studentské kapely Aceton. Lano z této kapely dostali Da-
niel Reichman (kytara), Alan Pešta (zpěv, v Acetonu též baskytara), Libor
Marek (klávesy) a Tomáš Fiala (bicí). Zřizovatelem Polymetalu se stal
přeloučský Klub kul tury, manažerem byl do konce 80. let Jaroslav Foršt
(spoluautor tohoto článku). Nově vzniklá kapela měla už tehdy vlast-
ního zvukaře, osvětlovače a řidiče (na vystoupení jezdili s aparaturou
vlastním malým autobusem).

Skupina se poprvé představila v prosinci 1984 na mikulášské besíd-
ce, kde hrála také folková kapela Vodfrk a vystoupil kouzelník Fran ta
„Rámus“ Procházka. Krátce poté složila tzv. přehrávky (měli velkou vý -
hodu v osobě Luboše Patrase, vynikajícího trumpetisty a později pro-
fesionálního hudebníka v oblasti vážné hudby – skladby rozepisoval
dokonce do not) a 19. ledna 1985 odehrál Polymetal první samostatný
koncert v Občanské záložně.

Styl skupiny do poloviny 90. let vycházel z převzatých skladeb teh -
dej ší heavymetalové elity a začala se objevovat vlastní tvorba, ka pe la
postupně směřovala k vlastnímu snadno rozpoznatelnému stylu, který
nazvala thrash'n'roll (ten prosazoval Alan Pešta – jak zřejmě čte náři tu -
ší, otec jednoho z autorů tohoto článku). První vlastní autorské po ku -
sy se objevovaly již od vzniku skupiny, české texty psal Tomáš Lesák.

Polymetal záhy vyráží na taneční parkety v širokém okolí s každo-
ročně rozšiřovaným programem. Vystupoval velmi často, což byla pro
ně a jejich fanoušky zásadní životní náplň. V rámci show měli v jisté do -
bě připravené takové kousky jako lidská pyramida či basák hrající na
ramenou zpěváka. Občas také vystupovali na rockových přehlídkách
a festivalech, měli několik vystoupení po celé republice. Hráli v Praze na
Barče (v kulturním domě Barikádníků), tehdejší „mek ce“ metalové hud -
by v Čechách. Přestože metal nebyl (hlavě v začát cích) oficiálně příliš
podporován, kapela získala širokou fanouškovskou základnu. Proto by -
la zvána k vystoupením třeba až na Šumavu nebo Slovensko. Skupina si
vytvořila vlastní fanklub (průkazky vytvořil poz ději známý výtvarník Ivan
Exner). V roce 1993 vzpomínal Alan Pešta pro časopis Metaliště, že měli
dokonce čtyři fankluby, později i fanzin Polymetačka. Skupina se umís -
tila v anketě Zlatý slavík (poprvé již v ro ce 1986). Mezi největší vlastní hity
patřily skladby Šest tisíc křížů, Jezdci z pekel, Bílí andělé, Ples upírů a další.

Kapela vystupovala na pó diích společně se skupinami Arakain, Team,
Olympic či s Lucií Bílou.

V roce 1986 jela také na Festival politické písně v Chrudimi, čímž
částečně tlumila problémy, které měla na některých místech, když
v 80. letech se Polymetal dostal do hledáčku Státní bezpečnosti. Proto
jsou v dobovém materiálu z let 1986/1987 zmiňovány texty, které se „ne-
vyhýbají angažovaným tématům“ (např. Konec kmene Apačů – boj Indiá -
nů za svá práva, Divadlo – o nesmyslnosti válek, Narkomanie – varování
před toxikomanií, Balada o růži – protiválečná píseň).

V prvních letech existence narážela kapela na tehdy obvyklý pro blém
základní vojenské služby, která byla povinná a trvala dva roky. Původní
sestava se proto následně měnila. Hned v roce 1985 odešel na vojnu Le-
sák a zastoupil ho Milan Gerndt. V letech 1986–1988 byli na vojně Pešta
(zpíval za něj Petr Hille) a Marek (nahradil ho Luboš Krtička, později zná -
mý profesionální muzikant působící například v kapele Sto zvířat). V té
době v kapele skončil Patras a nahradil ho Gerndt, tentokrát coby ky -
tarista, později chvíli Miroslav Chalupník. Po návratu Lesáka z vojny skon -
čili Hille a Krtička. Od roku 1988 hrála kapela ve složení Reichman, Le-
sák, Pešta, Marek, Fiala. V roce 1989 skončil Fiala, krátce ho nahradil
Richard Ulrych, poté Šimon Baštecký a nakonec přišel Martin Dvořáček.
Od počátku 90. let byl kytaristou Slávek Bařinka z Čáslavi.

V té době už kapela jasně směřovala k rychlejšímu stylu thrash'n'roll,
což způsobilo rozpad původní sestavy – odešli Marek a Reichman, kte -
ří preferovali melodičtější hudbu. Do roku 1995 hrála kapela v sestavě
Alan Pešta (zpěv), Tomáš Lesák (baskytara), Martin Dvořáček (bicí), Slá -
vek Bařinka (kytara) a Dan Vecka (kytara). Pešta originálně obohatil
zvuk kapely hrou na housle (jako absolvent LŠU) a používáním mega-
fonu, což v daném stylu bylo více jako průkopnické. Bylo to pro kapelu
dosti úspěšné období, dokonce nahrála svoje první studiové album Rod-
nej hrob (1994, někdy datováno do roku 1993). Tehdy několikrát hráli spo-
lečně také s teplickou kapelou Kabát.

Někteří „odpadlíci“ z Polymetalu se objevili v úspěšné zábavové ka -
pele Kašparovo letadlo, která hrála vlastní skladby většinu existence
spíše v rockovém stylu. Skupina koncertovala po celé republice, později
po některých změnách obsazení se zvukově blížila kapele Argema. Sku -
pina hrála na svých koncertech s velkým ohlasem skladbu Jede, jede ma-
šinka, která později téměř zlidověla. (K autorství skladby se někdy hlásil
také zpěvák Kašparova letadla Jiří Emanovský, ale jiné zdroje přímého
autora neuvádí. V západních Čechách tuto píseň hrály různé rockové
i folkové kapely.) Jen pro zajímavost je potřeba zmínit, že po roce 2010
chvíli existovala česko-americká kapela Candy Angel, ve které hráli bý-
valí členové Polymetalu a Kašparova letadla. Šlo však spíše jen o inter -
netový projekt, živě skupina nevystupovala, prezentovala však též sklad-
by obou výše zmíněných uskupení.

V polovině roku 1995 se ale thrash'n'rollová sestava Polymetalu roz -
padla a na jejím základu vznikla nová rocková kapela Liguére!, ve které
pokračovali Pešta, Dvořáček a Bařinka. Polymetal však nakonec neza-
nikl, neboť se ještě ve stejném roce vrátil ve staronové sestavě, došlo též
k návratu k původnímu melodickému zvuku (některé hity thrash'n'rollové
éry v repertoáru zůstaly dodnes). Reichman, Lesák a Marek přibrali zpě -
váka Kašparova letadla Emanovského a ještě roku 1995 nahráli desku Po -
lymetal´96. Kutnohorský fanzin Gate Way v roce 1996 napsal, že „v době
revivalů jako první tvoří jakýsi revival sama sebe: Classic Old Polymetal Band“.

Není možné zde uvést jména všech muzikantů, kteří Polymetalem
za dlouhou dobu existence prošli, ať již v kapele působili delší či kratší
dobu. Jen do roku 1993 jich bylo 17, celkově několik desítek. Každopád-
ně zpěváka Emanovského (od počátku milénia žijícího v USA) později
nahradil Martin Švec či Míra Plocek, Lesák skončil v kapele asi v roce
2005 a v letech 2009–2015 se jako zpěvák přechodně vrátil Patras.
V určitých obdobích byla kapela dokonce bez sólového zpěváka. V ro -
ce 2003 Polymetal vydal kompilační CD Bílí andělé, v té době skupina
nahrála také videoklip pro hudební televizi Óčko. Jediným původním
členem kapely je dnes Dan Reichman, který v Polymetalu hraje zhru-
ba 35 let. V současnosti ve skupině dále figurují Láďa Vašíček (bicí), Jan
Pohořelec (kytara), Radek Vondruška (baskytara) a Martin Jedlička
(zpěv). Žánrově se jejich styl zařazuje do široké škatulky hard´n´heavy
a kromě svých starých hitů skupina zařazuje do repertoáru i novější pře -
vzaté skladby s českými texty (podobně jako ve svých počátcích). Kon -
certuje již podstatně méně než v 80. a 90. letech 20. století, ale pomysl-
nou „metalovou káru“ táhne stále dál.

V roce 2018 jsme si v Přeloučském Roštu připomínali 50 let od
založení přeloučské beatové kapely The New Generation, roku 2021
čtyři dekády od vzniku kapely Šok a nyní se zaměříme na skupinu
Polymetal, která slaví také 40 let od založení. Na rozdíl od prvních
dvou jmenovaných ale hraje s menšími přestávkami dodnes, což
je v historii přeloučské rockové hudby unikátní.

40 let přeloučské rockové kapely Polymetal

Trochu netypickou kamennou památkou jsou tzv. domovní znamení. Vídáme je především na
starých domech v historických částech měst. Určitě jste viděli zlatého beránka, zlatou štiku, zlatou
ale i modrou hvězdu a tak dále. Jsou i domy, kde domovní znamení oznamovala, že je v nich řez-
nictví, pekařství, rybárna a jiné. Jak jsme na tom se znameními v Přelouči?

Drobné kamenné památky Přeloučska.
Domovní znamení a jim podobná
historizující výzdoba portálů v Přelouči



3112/2024

Historie

30 prosinec 2024

Historie

V roce 1229 vydal 
král Přemysl Otakar I. 

další písemný doklad o Přelouči
V listině z roku 1229 český král Přemysl

Otakar I. potvrdil opatovickému klášteru
držbu Přelouče. Text listiny je formulován
jako by šlo o darování vsi Přelúčie do ma-
jetku kláštera. Bližší okolnosti nejsou histo-
rikům známé, zda touto listinou řešil pří-
padné spory ohledně majetnických práv
kláštera, nebo zda opatovický klášter o Pře -
 louč někdy před rokem 1229 přišel a od krá -
le ji znovu darem získal.

Majetnická práva kláštera
ohledně Přelouče byla řešena 
rok po korunovaci Václava I.

Svého syna otec Přemysl Otakar I. ne-
chal korunovat jako „mladšího krále“. Vlád -
 noucí král chtěl zajistit ještě za svého života
titul krále pro svého syna Václava tak, aby
nevznikaly pochyby o legitimitě Václavovy
volby. Šlo o to, aby svým rozhodnutím ne-
popudil šlechtu, která jako jediná mohla
volit českého krále. Václavova volba vyšla
a král vyslal za císařem Fridrichem II. Štau -
fem posla, který jej o tom informoval. Císař
Svaté říše římské s tím souhlasil na zákla-
dě Zlaté buly sicilské vydaná v Basileji ro-
ku 1212 a potvrdil i primogenituru (prvoro-
zenectví), kterou nechal zapsat do Zlaté
buly ulmské vydané roku 1216. Ke koruno-
vaci došlo až 6. února 1228, kdy byl Vác-
lav korunován ještě za vlády svého otce,
přičemž starý král si stále uchovával roz-
hodující vliv na řízení státu. Přemysl Ota-
kar I. je český král, kterému se podařilo
dědičně zajistit královský titul i pro své
po tomky. Aktivně se zapojil o císařskou
k o  runu v Říši římské mezi Štaufy a Welfy.
Proslulou sérií změn svého stranictví bě-

hem těchto bojů získal postupně potvrze-
ní dědičného královského titulu nejen od
obou válčících stran, ale i od papeže Ino -
cence III.

České království ve střední Evropě 
v letech 1198 až 1253 za panování 
Přemysla Otakara I. a Václava I.
Zlatá bula sicilská vydaná 26. září 1212

v Basileji Přemyslu Otakarovi I. nabídla
českým králům jako říšským knížatům no-
vé možnosti aktivní zahraniční politiky.
Za jistý vrchol Přemyslova snažení bývá
tradičně vykládán zisk Zlaté buly sicilské
vydané v Basileji, která významně přispěla
ke zvýšení prestiže českého království ve
střední Evropě. Garantovala vnitřní nezá-
vislost čes kého státu a zároveň jeho začle-
nění do Svaté říše římské. Uznala a zajistila
hranice českého státu vůči Říši a zaručo-
vala dědičnost českého královského titu-
lu. Václav se plně ujal vlády až po smrti
svého otce v roce 1230. Za panování Vác-
lava I. do Čech přichází gotický styl a ry-
tířská kultura.

Český král Václav I. proti Mongolům
v Evropě 1241–1242

Václav I. se velkou měrou zasloužil o od -
 ražení mongolského vpádu do střední Evro -
py a značného ušetření českých zemí před
zkázou. Evropu ohrožovali kočovní Mon-
golové, kteří se dostali až k hranicím čes -
kých zemí. Václav opevnil pohraniční hory
a vytáhl na pomoc knížeti Jindřichovi II. Po -
bož nému, svému švagrovi. Jindřich společ-
ně s dalšími oddíly na Václava nechtěli če-
kat, i když se jednalo o jeden den, a 9. dubna
1241 svedl bitvu u Lehnice, kterou polský kní-
že prohrál a sám v ní zahynul. V té době se
též šik nájezdníků pokusil proniknout do

Čech přes Kladsko, jenomže silný odpor
Václavova vojska je donutil k ústupu. Zdá-
lo se, že je už nebezpečí zažehnáno, když
přišla zpráva o útoku Mongolů na Míšeň.
Václav spěchal směrem k Míšni, ale cestou
je zastihla zvěst o plenění Moravy. Voj ná-
jezdníků se táhl od severu Moravou kterou
poplenil a ze Slezska tak došel do Uher.
Václavovi a jeho německým spojencům se
koncem roku 1241, když byl zamrzlý Dunaj
a dovolil by Mongolům přejít na dru hý břeh,
podařilo zabránit postupu Mongolů k Víd-
ni. Touto úspěšnou obranou velmi vzrost-
la jeho prestiž.

Než se osada Přelouč stala městem
– události z let 1246 až 1261 v Evropě

Na počátku roku 1247 zemřel Václavův
prvo rozený syn Vladislav, který se v květ-
nu 1246 oženil s Gertrudou, jednou z baben -
berských dědiček, po jeho smrti se o vládu
v babenberských zemích rozpoutal boj, do
něhož vstoupil sám císař Fridrich II. Štauf
a uherský král Béla IV. V roce 1249 zahájila
jednání s králem Václavem I. skupina ra-
kouských velmožů a znovu se tak otevřela
možnost, aby do hry o babenberské dě-
dictví vstoupil rod Přemyslovců, respekti-
ve druhorozený syn českého krále Václa-
va I. a jeho manželky Kunhuty Štaufské
Přemysl Otakar II.

Ten od jara roku 1247 opatřoval své lis-
tiny pečetí s opisem, na němž je označen
jako syn krále českého a markrabě morav-
ský. Na této první Přemyslově pečeti byl po -
užit reliéf jezdce-rytíře nesoucího štít s dvou -
ocasým lvem. Jednání, která vedla část
reprezentantů rakouské šlechty s Vác  la -
vem I., vyústila nakonec v povolání Pře-
mysla do Rakouska. Už v listopadu 1251 ve
vydané listině pro klášter cisterciáků v Dol   -
norakousku se tituloval jako vévoda rakou-
ský a markrabě moravský. O několik týdnů
později, 11. února 1252, uzavřel Přemysl sňa -
tek s výrazně starší Markétou, vdo vou po
římském králi Jindřichovi VII. (Štaufským).
Toto manželství mělo legitimovat Přemy -
slo vo převzetí vlády nad babenberským
dě dic tvím.

Marcela Danihelková

Silný vztah k času Vánoc si Ivo Štěpánek vytvořil v dětství. Dob-
ře to můžeme sledovat na stránkách Kroniky Klubu mramorového
lva z let 1965–1969, kde jsou popisovány společné klubové předvá-
noční přípravy. Klubovna byla vánočně upravena, členové klubu
vykonávali pravidelnou mikulášskou obchůzku, v klubovně byl ná-
ležitě oslavován Štědrý den a Silvestr. Za všechny alespoň jedna
ukázka, Štědrý den roku 1968: „Vše výborně proběhlo a nakonec
jsme si rozdali dárky. Zhasli jsme a svítili jsme jen svíčkami. Jako
nejlepší hřeb programu bylo rozdělání krabice na pohledy a roztří-
dění pohledů. Pak jsme ještě našli pod stromečkem dopis od Je-
žíška a Silvestra. Ještě jsme si zazpívali koledy a rozešli jsme se.
Velice se těšíme na večer.“

Kronika pokrývá celoroč-
ní činnost klubu, o němž jsme
si ví ce prozradili ve 2. po kra -
čo vá  ní našeho seriálu, záro-
veň si ale členové klubu ved-
li i spe  ciální Vánoční deníky.
Ten, kte  rý si vedl Ivo Štěpánek
se svou sestrou, zachycuje vá-
noční čas let 1967–1971. Vá-
noční deník začínal být psán
od prvních příznaků zimy či
Vánoc. Tím mohlo být první
sněžení na horách, první ná -
mraza nebo zakoupení prv-
ního vánočního dárku. „Dnes
jsme se probudili do bílého.
Nebyl to sníh, ale jinovatka.

Ivo šel na koupi a bylo mu velice zima. Měřili jsme teplotu a bylo
–5 stupňů. Na poli je hodně vran. Na vaničce byl led. Večer Ivo
s Jirkou připravovali překvapení na Vánoce. Jde to a bude to pěk-
né. Podle předpovědi bude krutá zima a hodně sněhu.“ Takto za-
čínají souvislé zápisy roku 1968, a to již 21. října. (Další rok začíná
dokonce už 15. zářím.) Kromě poměrně detailního popisu chystání
se na Vánoce zachycuje deník také fascinaci zimní krajinou a vá-
nočním koloritem. O Štědrém dnu roku 1970 členové Klubu mra-

morového lva vyrazili na tradiční obchůzku a Ivo Štěpánek si za-
psal: „Vyšli jsme ve 3 hodiny. Bylo mírně pod mrakem, no ideální
vánoční počasí. Poměrně brzy se stmívalo. Vyšli jsme z města a roz -
prostřela se před námi bílá pole. Vše bylo zasněženo, v dáli sníh
modral až zešedivěl a zde splýval s oblohou, která rychle přechá-
zela v narudlou záři zapadajícího slunce. Bylo to překrásné, všude
ticho a mráz. Obešli jsme okolo studen a vraceli se už skoro za tmy
domů. U zadních Kurků jsme viděli nádherně rozsvícený stromek.
A to byla ta pravá vánoční idyla, po které jsem dlouho toužil. Všu-
de ticho sníh, nastává tma a ve vokně překrásný vánoční strome-
ček. Bylo dosti hodin, a tak jsme se vydali na cestu k domovu. Na
Krétě skoro v každém vokně svítil stromeček. Nevím, co nás to na-
padlo, začali jsme je počítat. … Nějako se nám nechtělo jít domů.
Proto jsme šli okolo Kořínků nahoru a potom směrem na náměstí.
Začal padat sníh. Ulice byly prázdné a ve voknech se svítilo. Obešli
jsme náměstí a vraceli se okolo pošty domů. Celkem jsme napo-
čítali asi 15 rozsvícených stromečků. Před naší brankou jsme si po-
přáli šťastné Vánoce a šli domů. Bylo to nejkrásnější odpoledne,
jaké jsem zažil.“

Už ve Vánočním deníku je velká pozornost věnována betlémům.
Zdá se, že tradičně již na začátku listopadu docházelo k revizi bet-
lémů, opravám figurek, vytváření nových pozadí nebo podstavců.
Jednalo se o vystřihované tištěné betlémy, konkrétně jsou zmiňo-
vány Ladův a Alšův. Vlepené články dokumentují zájem o vyře-
závaný mechanický Třebechovický betlém. Ten tehdy celosvětově
proslavilo vystavení na výstavě EXPO 67 v kanadském Montrealu,
roku 1968 byl pak vystavován v holandském Madurodamu. V de-
níku je mj. zaznamenáno, jak se Ivo Štěpánek marně pokoušel se-
hnat tehdy vydanou knihu o Třebechovickém betlému. A snad se

jím i inspiroval. 13. 8. 1968 si poznamenal: „S klukama jsme se roz-
hodli, že si uděláme pohyblivý betlém. Vše bylo hotovo, když si nám
kočka do něho lehla. Vše opravujem. Až bude hotov, napíšu datum
dokončení.“ Nic víc ovšem o tomto mechanickém betlému není
známo.

V dospělosti nakonec Ivo Štěpánek vytvořil dva betlémy, které
jsou každoročně stavěny dodnes. V obou případech se jedná o sou-
bor figurek malovaných temperou na papírovém podkladu, které
jsou umisťovány na polystyrenové podstavce. Vzpomínám si, že
u staršího z nich, se pro lepší vzhled někdy vykládal podstavec me-

chem. Tento starší betlém vznikl v polovině 70. let, na některých
nejstarších figurkách je napsán letopočet 1975. Vidíme na nich vý-
raznou inspiraci lidovými betlémy 19. století, mají až jakýsi barokní
ráz. Později došlo k doplnění tohoto betlému dalšími figurkami, na
některých se objevuje letopočet 1993, poslední je z roku 2017. Tato
vrstva se stylem již odlišuje, je malována už v typickém štěpánkov-
ském stylu. Roku 2007 vytvořil druhý betlém s dvojnásob velikými
figurkami (kolem 15 cm). Styl je jednotný, opět rozpoznatelně ště-
pánkovský. Ostatně posuďte sami na připojených fotografiích.

Martin Štěpánek

Ze života Iva Štěpánka 10. díl

Ivo Štěpánek na svých obrázcích zachytil různá roční ob-
dobí. Zvláště kalendáře si to svou podstatou přímo vyžado-
valy. Celkově však v jeho tvorbě převažují zimní motivy. Tak
je tomu samozřejmě na péefkách, ale také třeba na pohled-
nicích. Zimní, zvláště pak vánoční motivy jsou namalovány
s vel kou chutí. Není to náhoda.

O tom, jak si Vánoc užil a betlémy tvořil

Přelouč a Evropa ve 12. a 13. století (1. část)

Historiky uznávaný a zatím stále nejstarší existující písemný doklad Přelouče je z ro -
 ku 1086. Pro Přelouč důležitá zakládací listina benediktinského kláštera v Opatovi-
cích nad Labem, kde jako součást panovnického daru nově založené církevní insti-
tuce je jmenována i osada Priluche. Středověká latina neměla zvláštní znaky pro
rozlišení tehdejší staročeské výslovnosti a tak se lze domnívat, že zapsaný tvar „Pri-
luche“ se tehdy četl (pri:lučie), tedy osada, ležící „při lukách“ nebo „před lukami“.
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mi četných divadel, např. na Kladně, v Plzni,
v Realistickém divadle v Praze, od r. 1951
člen kou činohry Národního divadla v Praze.
Národní umělkyně, čestná občanka města
Přelouče, aktivní členka pražského Klubu
ro dáků a přátel města Přelouče, jehož akcí
byla pravidelnou návštěvnicí. Místo svého
posledního odpočinku sdílí v hrobě národ-
ního umělce s Jaroslavem Průchou s jeho
chotí Bělou po boku své matky. [oddělení 6;
hrob 113]{4}

Quis Ladislav, JUDr., nar. 7. 2. 1846 v Čá -
slavi, zemřel 1. 9. 1913 v Černošicích u Prahy,
pochován na Vyšehradě mezi hroby Miko-
láše Alše a Karla Čapka. Právník, spisovatel,
básník, novinář, překladatel, literární histo-

rik a a kritik – představitel ruchovců. V le-
tech 1884–1908 byl advokátem v Přelouči,
kde byl všestranně a veřejně činný. Byl to
on, kdo do Přelouče přivedl skvělého archi-
tekta Rudolfa Kříženeckého. Během stavby
evangelického kostela chodil každodenně
na obhlídku, jak stavba pokračuje. Byl sou -
časníkem a přítelem Nerudovým a Hálko-
vým. Zúčastnil se čile literárního ruchu a spo -
luzaložil časopis Lumír. Roku 1872 nastoupil
za churavého K. Sabinu do redakce Slova-
na a přispíval do něj články a fejetony. Na -
to přešel do Národních listů, ale pro oční
chorobu se vzdal žurnalistické dráhy. Roku
1874 dokončil svá studia práv a působil jako
advokát v Čáslavi a Přelouči. Vydal něko-
lik básnických sbírek a velmi cennou Knihu

vzpomínek, literární studii o Boženě Němco -
vé, korespondenci Havlíčkovu, spisy Čela -
kov ského, Erbena, Jana Nerudy atd. Zúčast -
 nil se vydání almanachu Ruch a almanachu
Máj. Přispíval do řady listů, překládal Goetha,
Schillera aj. [oddělení 12; hrob č. 53] { 5 }

Vyšehradský hřbitov jakožto galerie pod
širým nebem poskytuje místo posledního
odpočinku více než šesti stům slavných žen
a mužů našeho národa činných v nejrůzněj-
ších oborech lidské činnosti. 

Nebojme se, nejsme malí, nejsme slabí.

Doporučená literatura a mapy:
https://vysehradskej.cz/

/vysehradsky-hrbitov/
http://mapy.hrbitovy.cz/

/#/plugin/cemetery

Ing. Jan Závodský, CSc.

Pražský Vyšehrad je vedle Pražského
hra du a Staroměstského náměstí jedním
ze tří těžišť města. Nachází se na ostrožně
příkře spadající do Vltavy svou polohou
a tva  rem přímo vybízející ke stavbě opev-
něného místa. V jeho zorném poli jsou pře -
devším údolí Vltavy, kopec Cukrák s vysí -
la čem, keltská Závist a Pražský hrad. Ne
nadarmo je vyšehradská skála opředena
pověstmi a bájemi.

Ač sídlo českých knížat, byl do nedávné
doby pokládán za lokalitu s nedlouhou his-
torií. Tento vytrvalý názor se změnil až před
několika lety při odkrytí základů mimořád-
ně velkého chrámu, o němž se však nedo-
chovaly žádné zmínky. Měl půdorys čtverce
se třemi apsidami, což svědčí o byzantské
předloze. Tento svatostánek existoval již
v do bě, kdy kníže sv. Václav na Pražském
hradě teprve stavěl rotundu sv. Víta, jejíž
rozměr byl jen desetinou půdorysu zmíně-
ného chrámu. 

Vyšehradský hřbitov, rozprostírající se
v těs ném okolí baziliky minor sv. Petra
a Pavla v Praze na Vyšehradě, pochází
z 13. století. 

Císař Josef II. (1765–1790) ve snaze o zlep -
šení hygienických poměrů obyvatel zaká-
zal pohřbívání uvnitř obce. Hřbitovy se od
té doby směly nalézat pouze mimo území
obce. V případě Vyšehradského hřbitova
byla jeho poloha mezi obydlími poněkud
sporná, a proto bylo zvláštním císařským
výnosem povoleno jeho další užívání. 

Ve vrcholné době národního obrození
(1869) byl z podnětu Fr. Lad. Riegera tento
hřbitov, původně jen hřbitůvek, postupně
rozšiřován a přeměňován na národní po-
hřebiště spravované spolkem Svatobor. Je -
ho výjimečná unikátnost spočívá v tom, že
na něm byli a jsou pohřbíváni především
velikáni ducha o národ český vysoce za-
sloužení (např. B. Němcová, K. H. Mácha,
J. E. Purkyně, B. Smetana, A. Dvořák, Fr. Kři -
žík, K. Čapek, první český nositel Nobelovy
ceny prof. J. Heyrovský aj.). Hřbitov mimo
obvyklé hroby obsahuje rovněž tři kenota-
fy – JUDr. Milady Horákové, Josefa Čapka
a Arnošta Vykoukala. 

V posledních desetiletích začaly být na
tomto posvátném místě prováděny ne etic -
 ké manipulace s nebožtíky, čachry s hro-
bovými místy, čemuž byla však nedávno
učiněna přítrž, neboť: „Je důležité, aby na
při dělení hrobu neměla vliv popularita ze-
mřelého, ale jeho přínos pro společnost. Vy -
šehradský hřbi tov patří mezi tzv. místa pa-
měti a je potřeba ho chránit nejen před
kšeftováním s hroby, ale také před morálním
kýčem a povrchností“ (jak uvádí tisková zprá -
va zveřejněná 30. 4. 2021 na webu Praha.eu). 

Zmíněný hřbitov je svým způsobem rari-
tou nemající ve světě obdoby. Při východní
stěně hřbitova se nachází Slavín, což je
hrobka společného posledního odpočinku

vynikajících osobností českého národa. Tvoří
ji krypta, nad níž se vypíná pomník završený
sarkofágem, nad kterým se vznáší alegoric-
ká postava „Génia vlasti“. Pod sarkofágem
je vytesáno heslo „Ač zemřeli, ještě mluví“.

Zahraniční návštěvníci při procházce
hřbitovem shlédnou hroby světově proslu-
lých osobností, kdežto Přeloučan může na -
víc narazit na jména s Přeloučí spjatá. 

Brotánek Miroslav, nar. 4. 12. 1916 v Pře-
louči čp. 62, zemřel 10. 11. 1987 v Praze. V le -
tech 1933 až 1939 studoval Akademii výtvar -
ných umění. Akademický malíř, profesor na
střední odborné škole výtvarné. Zúčastnil se
mnoha výstav. Náměty ke své krajinomal-
bě čerpal převážně z Polabí: Rákosí u rybní -
ka, Sta ré Labe. Některé z jeho obrazů zřej mě
měly duplikáty; např. malba nesoucí název
Pře louč pohled z dálky je totožná s Louka pod
hra dem (pohled z železničního náspu nad
rag byovým hřištěm), nebo Krajina s rákosím
a zámkem v dáli (ve skutečnosti pohled na
přeloučské panorama odkudsi od bývalé-
ho písníku). Jeden originál tohoto obrazu
je v držení JUDr. Libora Kohoutka, rodem
ze Ště  pánova. Digitální repozitář Univer-
zity Karl ovy uvádí tato jeho díla: Splav v Rou -
sínově, Stavba atomového reaktoru v Řeži,
Vrby u Gottwaldova splavu. [oddělení 5; hrob
č. 84] {1}

Diviš Jiří, MUDr., akademik, nar. 4. 5.
1886, Přelouč čp. 324, zemřel 2. 7. 1959 v Pra -
ze. Přednosta 2. chirurgické kliniky v Praze,
vynikající hrudní chirurg. Jeho otcem byl
Ing. Jan Vincenc Diviš, ředitel cukrovaru
a dlouholetý starosta města. Lékařskou fa-
kultu v Praze ukončil roku 1911. V 1. světové
válce působil v polní nemocnici, kde tak
měl příležitost operovat nejrůznější zraně-
ní. Byl pověstný tím, že dokázal bez přeru-
šení operovat čtyřiadvacet hodin. Byl nejvý -
znamnějším žákem Rudolfa Jedličky, který
byl světové proslulý zakladatel české ško-

ly hrudní chirurgie. R. 1921 provedl v Praze
s Jed ličkou první torakoplastickou operaci
(jde o plastickou operaci hrudníku znehyb-
ňující polovinu plic při tuberkulóze). Jako
první v Československu provedl roku 1923
transfúzi krve. Prošel řadou chirurgických
pracovišť a v letech 1933–59 působil jako
přednosta II. chirurgické kliniky Univerzity
Karlovy, s výjimkou let válečných, kdy zalo-
žil chirurgické oddělení nemocnice v Pra-
ze-Motole. Roku 1939 byl jmenován profe-
sorem chirurgie Univerzity Karlovy, r. 1954
akademikem. Publikoval česky a německy,
jeho monografie byly ve své době odbor-
nou veřejností vysoce ceněny. [oddělení 6;
hrob č. 44] {2}

Gočár Josef, Ing. arch., nar. 13. 3. 1880
v Semíně, zemřel 10. 9. 1945 v Jičíně. V Se-
míně byl jeho otec pivovarským sládkem,
rok po svém narození se přestěhovali do
Bohdanče. Profesor architektury na Aka-
demii výtvarných umění. Jeho díla z funk-
cionalistického a kubistického období ná-
leží k vrcholům české architektury. Autor
četných kubistických staveb – dům U černé
matky Boží v Praze, palác Legiobanky Na
Poříčí, lázeňský pavilon v Bohdanči, palác
Fenix v Praze, četné stavby v Hradci Krá-
lové a Pardubicích. [Slavín] {3}

Petrovická Jiřina, nar. 30. 1. 1923 v Pardu -
bicích, dívčím jménem Žemličková, zemřela
10. 10. 2008 v Praze, filmová a divadelní he -
rečka a dabérka. Své dětství a mládí pro-
žila v Přelouči, její otec Josef Žemlička byl
nájemcem restaurace v Občanské záložně,
mezi lokálem a divadelním sálem je vzdá-
lenost pouze jednoho podlaží. Prošla scéna-

Tajenka listopadové doplňovačky:
Martina Hudečková

Martina Hudečková získala
Cenu Františka Filipovského za
nejlepší ženský herecký výkon
v da bingu v rámci 23. ročníku
v roce 2017 za roli Bridget Jone-
sové ve filmu Dítě Bridget Jo-
nesové.

V rámci losování se výher-
kyní stala Ivanka Mrázková,
gratulujeme. V redakci Roštu je
připravený malý dárek. Také

pro rok 2025 pro vás máme připravené luštění. Odpovědi na po-
slední doplňovačku roku 2024 zasílejte jako vždy do redakce Roš-
tu na mail: rost@mestoprelouc.cz. 

DOPLŇOVAČKA
1. Přidělená množtví jídla. – 2. Obuv fotbalistů. – 3. Převádění. –

4. Malé koule. – 5. Hranice (množné číslo). – 6. Části nohou. –
7. Části seznamu. – 8. Vázanky. – 9. Výrobek pro ochranu no-
hou. – 10. Tituly šlechtičen. – 11. Přenášení obrazu a zvuku. –
12. Kanýry (zdrobněle). 

Doplňovačka prosinec 2024  
Držitel Ceny Františka Filipovského za nejlepší mužský herecký výkon v dabingu

Přeloučané na pražském Vyšehradském hřbitově

Vyšehradský hřbitov – čísla označují přibližnou polohu hrobu v textu zmíněné osoby
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Sport, luštíme s Roštem
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Sport

Křížovka prosinec 2024 – název vítězného filmu

Křížovky a doplňovačky 2024 
na téma – Vítězné filmy a držitelé Cen Františka Filipovského za dabing

V roce 2024 slavíme 30. ročník udílení Cen Františka Filipovského za dabing. V křížovkách a doplňovačkách si připomeneme
vítězné filmy a dabéry, kteří v průběhu 30 let získali Cenu Františka Filipovského za dabing. 

Přeloučský Rošt – měsíčník, periodický tisk územního samosprávného celku, evidenční číslo MK ČR E 11513, číslo 12 – 29. listopadu 2024.
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Tajenka křížovky zněla: Dítě Bridget Jonesové. Tento film se stal vítěz -
ným filmem v rámci 23. ročníku v roce 2017. Novým výhercem se stal Jo -
sef Macner, gratulujeme. Malý dárek je připravený v redakci Roštu. Všem

děkujeme za přízeň a těšíme se na vaše nové odpovědi, které zasílejte na
mail: rost@mestoprelouc.cz nebo volejte na telefon 466 094 103. Všech -
 ny tajenky (křížovka, doplňovačka, fotohádanka) hlásit do 16. 12. 2024!

Prosincový program hokejbalu v našem areálu!

Všechny soutěže našich týmů jsou dohrány.

V sobotu 4. 1. 2025 startuje tradiční Zimní liga, sledujte www.hcje-
strabi.cz.

Výsledkový servis
Muži:
TJ Sršni Svitavy – HC Jestřábi Přelouč                           4:2 (1:0, 1:1, 2:1)
G+A: Šmíd (Štefanský), Kopa (Čermák)

HC Jestřábi Přelouč – HBC Pardubice „B“                    3:1 (0:0, 1:0, 2:1)
G+A: Kopa (Čermák, Svoboda), Tesák, Kopa (Čermák, Svoboda)

HBC Hradec Králové 1988 „B“ – HC Jestřábi Přelouč   0:4 (0:0, 0:2, 0:2)
G+A: Svoboda (Pospíšil), Kazimír M., Šmíd, Vorba (Hejhal, Slanina)

Tabulka – 2. liga – východ
1.   HbC Chlumec nad Cidlinou        8     5     1     1     1       31:18        18
2.   HC Jestřábi Přelouč                     8    6    0    0     2      29:17        18
3.   SK Prachovice                               7     4    0    0     3      29:27        12
4.  TJ Sršni Svitavy                             8     3     1     1     3       31:39        12
5.  HBC Hradec Králové 1988 B        8     2     2    0     4      28:32        10
6.  HBC Svítkov Stars Pardubice B    8     3    0     1     4       23:30       10
7.   Ježci Heřmanův Městec B           6     2     1    0     3      26:23         8

1. liga dorostenek
Liga dorostenek se skládá z 10 týmů z měst

napříč Pardubickým a Královehradeckým kra -
jem. Přeloučský tým svou účast zahájil velmi
slibně, a to výhrami 6:2 na FbK Svitavy a ka-
nonádou 12:2 proti celku z Dvora Králové n/L
(v tomto zápase dominovala Laura Lapková
s bilancí 4G+4A). Děvčata bude mrzet násle -
du jící utkání proti Dobrušce, ve kterém se málem
povedl působivý comeback, když po první tře -
 tině prohrávala 0:4. Výsled-
ková tabule ukazovala po fi-
nálním hvizdu skóre 4:5. Další
protivníkem byl IBK Hradec
Králové, přičemž zatím sto -
pro cetní celek potvrdil svo ji
kva litu výhrou 9:1. Dostat se
zpět na vítěznou vlnu se do -
 rostenkám povedlo v ná sle du -
 jícím klání, kdy po bez  chyb -
ném výkonu kontrolovaně
překonali FbK Orlicko-Tře-

bovsko 5:0. Tým se nyní představí na domácí
půdě, na turnaji pořádaném ve sportovní hale
ZŠ Smetanova na začátku prosince.

1. liga dorostenek – neděle 8. prosince:
9:00 Orel Přelouč – TJ Jablonné nad Orlicí  
10:15  FBC Dobruška – FbK Orlicko-Třebovsko
11:30  TJ Jablonné nad Orlicí – 

FTC Vysoké Mýto
12:45  Orel Přelouč – FbK Orlicko-Třebovsko

14:00 FBC Dobruška – FTC Vysoké Mýto        

Liga starších žáků
Soutěž starších žáků je strukturována for-

mou výkonnostních košů. Tento systém má
docílit toho, aby se proti sobě utkávaly celky
s teoreticky podobnou sílou a díky tomu by
většina zápasů měla být vyrovnaná. Orel Pře -
louč vyhrál úvodní čtyři zápasy, kdy porazil cel-
ky z Hlinska 7:5, Jičína B 5:1 a z utkání s týmy
z Lanškrouna a IBK Hradce Králové odešel ví -
tězně po shodném skóre 8:4. Tato vítězná šňů ra
znamenala postup do vyššího výkonnost ního
ko še, v němž zatím přeloučští starší žáci odehrá-
li dva mače. Z drtivé porážky 3:13 uště dřenou
mužstvem Orlicka-Třebovska se Orel Přelouč
dokázal vzpamatovat, když v následujícím zá-
pase otočil nepříznivý stav hned pěti góly ve
třetí třetině a dovedl utkání se Sokolem Před-
měřice n/L do vítězného konce v nájezdech. 

Na závěr bychom pak
rá di v tomto prosincovém
čís le Roštu popřáli jmé-
nem ce lého oddílu florba-
lu všem občanům Přelou-
če krásný advent, klidné
a šťast né Vá noce a v no-

vém roce 2025 pak mnoho nejenom sportovních,
ale i osobních úspěchů.

V. Kumstýř

Pro začínající dobu adventní nabízí florbalový oddíl Orel Přelouč pro čtenáře Roštu
rekapitulaci dosavadní cesty dvou týmů působících v ligových soutěžích českého florbalu.

Orel Přelouč – oddíl florbalu

8.  SK Hokejbal Letohrad B               7     2    0     2     3       25:31          8
9.  HBC Pardubice B                          8     2    0    0    6      28:33         6

SŽ:
Ježci Heřmanův Městec – HC Jestřábi Přelouč            4:2 (0:1, 3:0, 1:1)
G+A: Křemenák (Tesař), Tesař

HC Jestřábi Přelouč – HBC Svítkov Stars Pardubice   2:5 (0:2, 0:1, 2:2)
G+A: Špulák (Kočnar), Tesař

Tabulka – Liga SŽ – východ
1.   HBC Hradec Králové 1988           8     7    0    0     1      66:29        21
2.   HBC Pardubice - Modrý Tým      9    6     1    0     2      116:11        20
3.   HBC Svítkov Stars Pardubice       7     6    0     1    0       71:5          19
4.  Ježci Heřmanův Městec               8     4    0    0     4      35:52        12

5.  TJ Lokomotiva Česká Třebová    7     3    0    0     4       21:103       9
6.  SK Hokejbal Letohrad                  9     1     1     1     6      35:56         6
7.   HC Jestřábi Přelouč                      7     1     1    0     5      29:45         5
8.  HBC Pardubice - Bílý Tým           9     1    0     1     7       31:103       4

MŽ:
HC Jestřábi Přelouč    –   Ježci Heřmanův Městec                        4:1
                                    –   HBC Liberec                                           3:2ss
                                    –   HBC Pardubice (modrá)                        3:6

Přípravka:
HC Jestřábi Přelouč   –   HBC Hradec Králové 1988 (červená)    2:2
                                    –   HBC pardubice (modrá)                         1:10
                                    –   HBC Hradec Králové 1988 (žlutá)         4:4
                                    –   HBC Pardubice (bílá)                             2:4

HC Jestřábi Přelouč



Příští číslo Roštu vyjde v pátek 7. 1. 2025.


